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ποιότητας των γεωργικών προϊόντων είναι το κλειδί για την ανά-
πτυξη της κυπριακής γεωργίας, η οποία έχει μεγάλες προοπτικές. 
Αυτή είναι η κυρίαρχη εισήγηση του Συμβουλίου Οικονομίας και 
Ανταγωνιστικότητας για την κυπριακή γεωργία, το οποίο τονίζει 
ότι παρά την φθίνουσα πορεία του τομέα τις τελευταίες δεκαετί-
ες, «οι επιπτώσεις της πανδημίας που αντιμετωπίζουμε σήμερα 
προσφέρουν μια πρώτης τάξης ευκαιρία για επαναπροσδιορισμό 
του».  Σελ. 18

Σε συνεχείς ενέργειες για την κατοχύρωση του 
χαλουμιού ως προϊόντος προστατευόμενης ονο-
μασίας προέλευσης (ΠΟΠ) προβαίνει η Λευκωσία 
και σύμφωνα με πληροφορίες σύντομα θα πρέ-
πει να αναμένονται εξελίξεις. Το θέμα ήγειρε στο 
τελευταίο συμβούλιο των ευρωπαίων ομολόγων 
του ο υπουργός Γεωργίας Κώστας Καδής, τονί-

ζοντας ότι η καθυ-
στέρηση που παρα-
τηρείται εκ μέρους 
της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής δεν επι-
τρέπει τη συμπερί-
ληψη του προϊόντος 
στις εμπορικές συμ-
φωνίες της ΕΕ με 

Τρίτες Χώρες. Εξέφρασε ταυτόχρονα την προσ-
δοκία, η ώθηση που δίνει η Κομισιόν στο θέμα 
την τελευταία περίοδο, να οδηγήσει σε θετική 
κατάληξη στο θέμα το συντομότερο δυνατό. Από 
πλευράς Κομισιόν τονίζεται ότι απομένει η συμ-
φωνία επί των πέντε σημείων της κοινής αντίλη-
ψης για το θέμα που επετεύχθη μεταξύ του Προ-
έδρου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με τους ηγέτες 
των δύο κοινοτήτων το 2015. Σελ. 3
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ΕΥΚΑΙΡΙΕΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΡΕΠΟΡΤΑΖ

Εγκρίθηκε 
η αίτηση εγγραφής 
για το Χοιρομέρι 
Πιτσιλιάς

Σχέδιο δεκαετίας 
με 250 δράσεις 
και έργα σε 115 
ορεινές κοινότητες
Σελ. 4,5
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Δεν έχουμε παρά να χαιρετήσουμε τις προσπά-
θειες της κυβέρνησης για κατοχύρωση του χαλου-
μιού ως προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας 
προέλευσης (ΠΟΠ) και ελπίζουμε ότι επιτέλους να 
υπάρξει αίσια κατάληξη σ’ αυτή την πολύχρονη εκ-
κρεμότητα. Δυστυχώς η πολιτικοποίηση του θέμα-
τος έχει περιπλέξει την κατάσταση με αποτέλεσμα 
το κατ’ εξοχήν προϊόν της Κύπρου να μην μπορεί 
να συμπεριληφθεί σε εμπορικές συμφωνίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με Τρίτες χώρες. 
Οι εξαγωγικές επιδώσεις του χαλουμιού είναι εξαι-
ρετικές και αντιλαμβάνεται κανείς τις δυνατότητες 
που θα αποκτήσει σε περίπτωση κατοχύρωσής του 
ως προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας προέ-
λευσης. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρε-
σίας, το 2018 οι συνολικές εξαγωγές χαλουμιού 
ανήλθαν στα €194,3 και κατέγραψαν εντυπωσιακή 
αύξηση €38,5 εκατ. (ποσοστό 25%) σε σύγκριση με 
€155,7 εκατ. το 2017. 
Το Βrexit είναι ένας ακόμη λόγος για την κατοχύ-
ρωση του χαλουμιού ως ΠΟΠ για να μπορεί να συ-
μπεριληφθεί στις εμπορικές συμφωνίες της ΕΕ με 
τρίτες χώρες, αφού το Ηνωμένο Βασίλειο παραμέ-
νει με διαφορά ο πρώτος εξαγωγικός προορισμός 
του κυπριακού χαλουμιού. Συγκεκριμένα το 2018 
οι εξαγωγές χαλουμιού στη Βρετανία κατέλαβαν το 
46,6% του συνόλου.
Είναι σημαντικό το γεγονός ότι το Λονδίνο διαβε-
βαιώνει ότι με τη ζώνη ελεύθερου εμπορίου που 
προβλέπεται στο πλαίσιο της πολιτικής διακήρυ-
ξης Κύπρου- Ηνωμένου Βασιλείου, δεν πρόκειται 
να διασαλευθούν οι συνολικές εξαγωγές της Κύ-
πρου. Χαιρετίζουμε και πάλιν τις προσπάθειες του 
υπουργού Γεωργίας Κώστα Καδή προς την κατεύ-
θυνση της Κομισιόν και ελπίζουμε ότι το θέμα αυτό 
θα είναι στις πρώτες προτεραιότητες, αμέσως μετά 
την ανάδειξη του νέου ηγέτη της Τουρκοκυπριακής 
κοινότητας. 

Mιχάλης Ππεκρής

Επείγει η κατοχύρωση 
του χαλουμιού ως ΠΟΠ

Η ΘΕΣΗ ΜΑΣ

Το Κολχικό το τροόδιο θα στολίσει την κυπριακή 
ύπαιθρο με τα ροζ άνθη του όλο το Φθινόπωρο. 
Πρόκειται για ένα όμορφο αλλά και δηλητηριώδες 
φυτό που θα ανθίσει από τον Σεπτέμβριο μέχρι και 
τον Νοέμβριο, σε πολλές περιοχές του νησιού. 
Το όνομα του γένους Colchicum (Κολχικόν) προ-
έρχεται από την Κολχίδα (Κολχίς) της Μαύρης Θά-
λασσας (αρχαία χώρα του Εύξεινου Πόντου), ενώ 
στο επίθετο troodi δόθηκε στο είδος λόγω του ότι 
εντοπίστηκε αρχικά στο κεντρικό Τρόοδος.
Όλα τα μέρη των κολχικών, ιδιαίτερα οι σπόροι, εί-
ναι τοξικά λόγω της περιεκτικότητάς τους σε κολχι-
κίνη, δηλητηριώδη ουσία η οποία όμως σε μικρές 
δόσεις έχει φαρμακευτικές ιδιότητες και ενεργεί 
ως καθαρτικό και διουρητικό. Η κολχικίνη χρησιμο-
ποιείται στη φαρμακοβιομηχανία και έχει βιολογική 
σημασία αφού χρησιμοποιείται σε πειράματα γενε-
τικής για διαχωρισμό του πυρήνα των κυττάρων. 
Στη μυθολογία αναφέρεται ότι η Μήδεια, κόρη του 
βασιλιά της Κολχίδας, με αδυναμία στα δηλητήρια, 
έδωσε ξανά τα νιάτα στο Αίσωνα, πατέρα του Ιά-
σωνα, χρησιμοποιώντας το μαγικό βότανο κολχικό.
Το γένος Colchicum αποτελείται από πολυετείς, 
ριζωματώδεις πόες και περιλαμβάνει περίπου 70 
είδη, με εξάπλωση στην Ευρώπη, τη Δυτική Ασία 
και την Αφρική. Στην Κύπρο αντιπροσωπεύεται με 
3 είδη, απότα οποία το ένα είναι ενδημικό.
Πρόκειται για ενδημικό είδος της Κύπρου που το 

συναντούμε σε αρκετές περιοχές του νησιού, 
εκτός της κεντρικής πεδιάδας, σε ποικίλα ενδιαι-
τήματα από την επιφάνεια της θάλασσας μέχρι την 
κορυφή του Τροόδους (0-1950 μ.).  Πιο συχνά, το 
συναντούμε σε πευκοδάση, θαμνώνες, σε ξηρές, 
πετρώδεις πλαγιές, σε ασβεστολιθικά και πυριγενή 
πετρώματα.
Το φυτό είναι πολυετές, πόα με ωοειδή κορμο-
βολβό διαμέτρου 2,5-6 εκ., καλυμμένο με πυκνές 
στρώσεις από παπυροειδείς χιτώνες. Διαθέτει 2-5 
φύλλα, σκουροπράσινα, άτριχα, όρθια ή απλωτά, 
με μήκος 13-22 εκ. και πλάτος 1,5-4,5 εκ. τα οποία 
εμφανίζονται μετά την άνθιση. Αριθμεί συνήθως 
2-6 άνθη από κάθε κορμοβλαστό, με καμπανοει-
δές περιάνθιο από 6 επιμήκη, λογχοειδή, άσπρα ή 
ελαφρά ρόδινα πέταλα. Έχει 6 στήμονες με λευκό 
νήμα και γραμμοειδείς κίτρινους ανθήρες με ραχι-
αία πρόσφυση στο νήμα. Ο καρπός του φυτού είναι 
ωοειδής κάψα. Είναι είδος με ευρεία εξάπλωση, 
ιδιαίτερα στις ημιορεινές και ορεινές περιοχές του 
νησιού. Σημαντικό μέρος του πληθυσμού του βρί-
σκεται σε προστατευόμενες περιοχές του δικτύου 
Natura 2000 και Εθνικά Δασικά Πάρκα ή άλλη κρα-
τική δασική γη με ελεγχόμενες δραστηριότητες.

ΠΗΓΗ:  YΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ 
& ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

Kολχικό το τροόδιο, όμορφο αλλά δηλητηριώδες
ΓΝΩΡΙΣΤΕ THN KYΠΡΙΑΚΗ ΦΥΣΗ



ΡΕΠΟΡΤΑΖ

Λευκωσία καλεί Βρυξέλλες για την κατοχύρωση ως προϊόντος Προστατευόμενης Ονομασίας Προέλευσης

ΑΝΟΙΚΤΟΣ παραμένει ο φάκελος της κατοχύ-
ρωσης του χαλουμιού ως προϊόντος προστα-
τευόμενης ονομασίας προέλευσης καθώς 

δεν υπάρχει ακόμα συμφωνία επί όλων των πέντε 
σημείων της κοινής αντίληψης για το θέμα που επε-
τεύχθη μεταξύ του Προέδρου της Κομισιόν με τους 
ηγέτες των δύο κοινοτήτων το 2015. Συγκεκριμένα, 
απαντώντας σε ερώτηση του Κυπριακού Πρακτορεί-
ου Ειδήσεων η εκπρόσωπος της Κομισιόν Miriam 
Garcia Ferrer, δήλωσε ότι «η διαδικασία που στοχεύ-
ει στην καταχώριση του τυριού χαλούμι / helim στην 
ΕΕ ως προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης εί-
ναι ακόμη σε εξέλιξη. Βασίζεται στην κοινή αντίλη-
ψη που επιτεύχθηκε από τον Πρόεδρο της Κομισιόν 
και τους ηγέτες των δύο κοινοτήτων στην Κύπρο το 
2015. Οι όροι που συμφωνήθηκαν είναι αρκετά λε-
πτομερείς, αλλά συζητούμε ακόμη. Η Κομισιόν βρί-
σκεται σε επαφή με όλα τα μέρη για να εξασφαλίσει 
ένα αποτέλεσμα που θα αντικατοπτρίζει όλα τα στοι-
χεία αυτής της κοινής συμφωνίας. Γνωρίζουμε ότι 
αυτό τέθηκε χθες (20 Σεπτεμβρίου) από την Κύπρο 
καθώς απάντησε ο Επίτροπος Γεωργίας. Η γεωγρα-
φική ένδειξη εξακολουθεί να μην έχει καταχωρηθεί 
στην ΕΕ, πράγμα που σημαίνει ότι δεν μπορεί να κα-
ταχωρηθεί σε εμπορικές συμφωνίες».
Κληθείσα να εξηγήσει τους λόγους για την έλλειψη 
συμφωνίας επί του φακέλου η εκπρόσωπος προ-
σέθεσε: «όπως εξηγήθηκε, έγιναν συζητήσεις από 
τους ηγέτες των δύο κοινοτήτων και την Κομισιόν. 
Υπάρχουν πέντε σημεία που η Κομισιόν ή συμφώ-
νησε ότι πρέπει να αντικατοπτρίζονται σε αυτήν 
την κοινή αντίληψη. Δυστυχώς, δεν υπάρχει ακόμη 
συμφωνία για όλα τα σημεία. Αυτές οι συζητήσεις 
πρέπει να συνεχιστούν μέχρι να καταλήξουμε σε 
συμφωνία». Το θέμα ήγειρε ο υπουργός Γεωργίας 
Κώστας Καδής στους ευρωπαίους ομολόγους του 
στις 21 Σεπτεμβρίου, τονίζοντας ότι η καθυστέρη-
ση που παρατηρείται εκ μέρους της Κομισιόν στην 
κατοχύρωση του χαλουμιού ως προϊόντος Προστα-
τευόμενης Ονομασίας Προέλευσης, δεν επιτρέπει 
τη συμπερίληψη του προϊόντος στις εμπορικές συμ-
φωνίες της ΕΕ με Τρίτες Χώρες. Εξέφρασε ταυτό-
χρονα την προσδοκία, η ώθηση που δίνει η Κομισιόν 
στο θέμα την τελευταία περίοδο, να οδηγήσει σε 
θετική κατάληξη στο θέμα το συντομότερο δυνατό. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης της μεταρρύθμισης 
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και γεωργικά θέμα-
τα που άπτονται του εμπορίου, ο κ. Καδής τόνισε την 
ανάγκη να απλοποιηθούν οι διαδικασίες υλοποίησης 
της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, ώστε να είναι 
πιο προσιτές στους αγρότες. Συγκεκριμένα, κατά 
την παρέμβασή του ο Υπουργός Γεωργίας ζήτησε να 
παρέχεται στα κράτη μέλη η απαραίτητη ευελιξία, 
ώστε να μπορούν να σχεδιάσουν μέτρα που να επι-
τυγχάνουν όσο το δυνατό μεγαλύτερη συμμετοχή 
αγροτών αλλά και εκτάσεων σε παρεμβάσεις που 
να προάγουν τους στόχους της ΚΑΠ για το περιβάλ-
λον και το κλίμα. Στο περιθώριο του Συμβουλίου, 
ο Κώστας Καδής είχε συνάντηση με το Επίτροπο 
για το Περιβάλλον, τους Ωκεανούς και την Αλιεία, 
Virginijus Sinkevicius, όπου ήγειρε το ζήτημα της 
παράνομης, λαθραίας και άναρχης αλιείας στην ανα-
τολική Μεσόγειο από την Τουρκία και υπογράμμισε 
την ανάγκη επιτήρησης ολόκληρης της περιοχής με 
την παρουσία του περιπολικού της Ευρωπαϊκής Υπη-
ρεσίας Ελέγχου της Αλιείας της ΕΕ. 

Στην ατζέντα της Κομισιόν το χαλούμι
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Επικοινωνείστε στο τηλέφωνο 24 400664 ή στο email: georgoktinotrofos@gmail.com

Δωρεάν αποστολή της εφημερίδας 

Ικανοποίηση προκαλεί η απόφαση 
της Κομισιόν να εγκρίνει την αίτηση 
εγγραφής για το Χοιρομέρι Πιτσιλιάς στις 
προστατευόμενες γεωγραφικές ενδείξεις 
(ΠΓΕ). Το «Χοιρομέρι Πιτσιλιάς» είναι 
ένα εξευγενισμένο προϊόν φτιαγμένο 
από αποξηραμένο, τουρσί, καπνιστό και 
μαριναρισμένο κρέας σε κρασί. Παράγεται 
στην ορεινή περιοχή της Πιτσιλιάς. Η 
ανάπτυξη των χαρακτηριστικών του 
προκύπτει από την τεχνογνωσία των 
κατασκευαστών του και ειδικότερα την 
επιλογή του κρασιού, το οποίο πρέπει να 
είναι κόκκινο και ξηρό και να προέρχεται 
από τους αμπελώνες της τοπικής ποικιλίας 
«Μαύρο» που είναι η κυρίαρχη ποικιλία 
στην την περιοχή, καθώς και τα στάδια 
καπνίσματος και μαρινάδας, τα οποία θα 
καθορίσουν το χρώμα, το άρωμα και τη 
γεύση.

Ευρωπαϊκή επιτυχία 
για το Χοιρομέρι Πιτσιλιάς
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΚΩΣΤΑΣ ΧΑΜΠΙΑΟΥΡΗΣ

Η Εθνική Στρατηγική Ανάπτυξης Ορεινων Κοινοτήτων που καλύπτει περιοχές της κεντρικής οροσειράς 
του Τροόδους (Λεμεσού και Λευκωσίας) θα επεκταθεί και στις επαρχίες Λάρνακας και Πάφου

Απασχόληση-Κατοικία-Υπηρεσίες είναι οι τρεις 
πυλώνες πάνω στους οποίους βασίζεται το σχέ-
διο ολοκληρωμένης στεγαστικής πολιτικής και 
πολιτικής προσέλκυσης και υποδοχής νέου πλη-
θυσμού στις ορεινές κοινότητες, τονίζει στον «Γε-
ωργοκτηνοτρόφο» ο Επίτροπος Ανάπτυξης Ορει-
νών Κοινοτήτων, Κώστας Χαμπιαούρης και τονίζει 
ότι στόχος είναι η μετατροπή του ορεινού χώρου 
σε ελκυστικό τόπο διαβίωσης, βιώσιμης ανάπτυ-
ξης και δημιουργικότητας. Ο κ. Χαμπιαούρης υπο-
γραμμίζει ότι η ο στρατηγικός σχεδιασμός, ο οποί-
ος προς το παρόν καλύπτει τις ορεινές κοινότητες 
της κεντρικής οροσειράς Τροόδους των επαρχιών 
Λευκωσίας και Λεμεσού, σύντομα θα προωθηθεί 
και στην υπόλοιπη ορεινή περιοχή, των επαρχιών 
Λάρνακας και Πάφου.

Πώς ιεραρχείτε τα θέματα που αφορούν τους αν-
θρώπους των ορεινών κοινοτήτων; Ποιες προτε-
ραιότητες αξιολογείτε ως επείγουσες;

Η Κυβέρνηση, αναγνωρίζοντας τα προβλήματα που αντι-
μετωπίζουν οι ορεινές κοινότητες και το συνεπαγόμενο 
υψηλό κόστος της εγκατάλειψής τους καθώς επίσης τις 
δυνατότητες, τη δυναμική και τις προοπτικές τους, υιο-
θέτησε κι εφαρμόζει την Εθνική Στρατηγική Ανάπτυξης 
Ορεινών κοινοτήτων (ΕΣΑΟΚ). Στο πλαίσιο αυτό, οι προτε-
ραιότητες που θα χαρακτήριζα ως επείγουσες είναι:
α) Η θεσμοθέτηση της Αρχής της Ορεινότητας: πρόκειται 
για μια από τις σημαντικότερες δράσεις της ΕΣΑΟΚ και 
των εξαγγελιών του Προέδρου της Δημοκρατίας, η οποία 
είναι το κλειδί και η βάση για τη βιώσιμη ανάπτυξη των 
ορεινών κοινοτήτων, το εργαλείο προσανατολισμού πολι-
τικών τομεακών αποφάσεων, καθώς και λειτουργίας ορι-
σμένων βασικών θεσμών.
β) Η εκπόνηση ειδικού χωροταξικού και πολεοδομικού 
σχεδιασμού ως η νέα Δήλωση Πολιτικής Τροόδους, η 
οποία θα υποστηρίζει και θα καθοδηγεί την υλοποίηση 
του αναπτυξιακού σχεδιασμού.
γ) Η θεσμοθέτηση της Οικοτεχνίας/Μεταποίησης: πρό-
κειται για τη θεσμική αναγνώριση μιας μορφής επιχει-
ρηματικότητας, όπου το παραγωγικό δυναμικό θα έχει τη 
δυνατότητα να ξεπεράσει τα αδύνατα σημεία του τομέα 
και να αξιοποιήσει ευκαιρίες που μένουν ανεκμετάλλευ-
τες. Με αυτόν τον τρόπο θα δημιουργηθούν συνθήκες 
συγκράτησης αλλά και προσέλκυσης πληθυσμού στις 
ορεινές περιοχές, αυξάνοντας το εισόδημα της γεωργι-
κής οικογένειας και προσφέροντας μια σειρά προϊόντων 
και υπηρεσιών άρρηκτα συνδεδεμένων με τον τόπο. 
δ) Η προώθηση όλων των δράσεων που αφορούν στην 
υποστήριξη των παραγωγικών δυνάμεων της περιοχής 

αλλά και εκείνων που θα βελτιώσουν άμεσα το βιοτικό 
επίπεδο των κατοίκων ειδικά στους τομείς της υγείας και 
της εκπαίδευσης.

Κατ’ αρχάς για πόσες κοινότητες μιλούμε;  Και για 
πόσους κατοίκους;
Ο σχεδιασμός της ΕΣΑΟΚ, στο παρόν στάδιο, αφορά μέ-
ρος των ορεινών περιοχών της Κύπρου με διακριτή γε-

ωγραφική και πολιτισμική ταυτότητα και την ιστορική 
ονομασία Τρόοδος. Συγκεκριμένα, καλύπτει τις ορεινές 
κοινότητες της κεντρικής οροσειράς Τροόδους (επαρχία 
Λευκωσίας και Λεμεσού). Τα όρια της συγκεκριμένης 
περιοχής καλύπτουν 115 κοινότητες, δηλαδή το 25% της 
ελεύθερης Κύπρου, στις οποίες διαμένουν μόνιμα περί-
που 27.000 κάτοικοι. Αναμένεται πως σύντομα θα προ-
ωθηθεί η επέκασή της για να καλύψει και την υπόλοιπη 
ορεινή περιοχή (επαρχία Λάρνακας και Πάφου).

Τι είναι εκείνο που μπορεί να συμβάλει έμπρακτα 
στην ανάπτυξη των περιοχών αυτών; 
Καταρχάς να σημειώσω ότι στόχος μας είναι η μετατροπή 
του ορεινού χώρου σε ελκυστικό τόπο διαβίωσης, βιώ-
σιμης ανάπτυξης και δημιουργικότητας. Η επίτευξη του 
συγκεκριμένου στόχου και η ουσιαστική ανάπτυξη των 
ορεινών περιοχών θα επέλθει μέσα από την υλοποίηση 
των δράσεων και των στρατηγικών παρεμβάσεων/στό-
χων της ΕΣΑΟΚ, οι οποίες δομούνται πάνω στο τρίπτυχο 
Παραγωγή (όπως για παράδειγμα η Οικοτεχνία, οι θέσεις 
εργασίας, το νέο τουριστικό προϊόν με τις αυθεντικές δι-
αδρομές και πολλές άλλες παρεμβάσεις που αφορούν 
τους τομείς της γεωργίας, της κτηνοτροφίας, της μετα-
ποίησης και του τουρισμού) – Πλαίσιο Ζωής (όπως για πα-
ράδειγμα η αναβάθμιση του Νοσοκομείου Τροόδους και 
η λειτουργία ενιαίων δομών φροντίδας και απασχόλησης 
παιδιών προσχολικής ηλικίας και πολλές άλλες παρεμβά-
σεις που αφορούν στους τομείς της Υγείας, Εκπαίδευσης, 
Πολιτισμού, Ενέργειας, Διαχείρισης Στερεών και Υγρών 
Αποβλήτων κ.ά) – Φύση [ενιαία διαχείριση των περιοχών 
προστασίας της φύσης με την ενσωμάτωση της ανθρώπι-
νης δραστηριότητας (Δάση, Natura, Παραγωγικά Συστή-
ματα Υψηλής Φυσικής Αξίας και Γαιότοποι) ως πρόδρο-
μος μιας πολιτικής μετάβασης προς την αγρο-οικολογία, 
με στόχο την αρμονική συμβίωση ανθρώπου και φύσης].

Η αστυφιλία έπληξε καίρια τις ορεινές κοινότη-
τες. Υπάρχουν δυνατότητες και κίνητρα επιστρο-
φής για μόνιμη εγκατάσταση και κυρίως για τη 
νέα γενιά; Υπάρχει στρατηγικός σχεδιασμός σε 
βάθος χρόνου;
Και δυνατότητα επιστροφής για μόνιμη εγκατάσταση 
υπάρχει και στρατηγικός σχεδιασμός σε βάθος χρόνου. 
Συγκεκριμένα, ο στρατηγικός σχεδιασμός της ΕΣΑΟΚ, 
μέσα από μία ολοκληρωμένη προσέγγιση, επιστημονι-
κές μεθόδους και εφαρμοσμένες πρακτικές, υπέδειξε 
ένα σχέδιο δεκαετίας που περιλαμβάνει 250 δράσεις 
και έργα στους τομείς της Γεωργίας, Μεταποίησης, Του-
ρισμού, Επιχειρηματικότητας, Εκπαίδευσης, Περιβάλλο-
ντος, Υδάτινων Πόρων, Πολιτισμού, Υγείας, Στερεών και 
Υγρών Αποβλήτων, Οδικού Δικτύου, Ενέργειας, Αστυνό-
μευσης και Πυρόσβεσης κ.ά. Δράσεις και έργα που εγκρί-

Σχέδιο δεκαετίας με 250 δράσεις 
και έργα για 115 κοινότητες

γεωργοκτηνοτροφος

Και δυνατότητα επιστροφής 
για μόνιμη εγκατάσταση υπάρχει 

και στρατηγικός σχεδιασμός 
σε βάθος χρόνου
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θηκαν και ξεκίνησε η σταδιακή υλοποίηση τους από την 
Κυπριακή Δημοκρατία, τις κοινότητες και τους ιδιώτες, 
ώστε η περιοχή του Τροόδους να συγκροτηθεί ως ενιαία 
αναπτυξιακή οντότητα και να αναδειχθεί σε ελκυστικό 
τόπο διαβίωσης και δραστηριότητας. Στοχεύουμε επίσης, 
στη δημιουργία θέσεων εργασίας, στην ύπαρξη εξοπλι-
σμού και υπηρεσιών και στην ικανότητα της περιοχής να 
«προσφέρει» ελκυστική στέγαση, με την εφαρμογή ενός 
σχεδίου ολοκληρωμένης στεγαστικής πολιτικής και μιας 
πολιτικής προσέλκυσης και υποδοχής νέου πληθυσμού, η 
οποία βασίζεται σε τρεις πυλώνες: Απασχόληση-Κατοικί-
α-Υπηρεσίες σ’ ένα ενιαίο πλαίσιο κινήτρων.

Έχετε διατελέσει Υπουργός Παιδείας και γνωρίζε-
τε από πρώτο χέρι ότι η παιδεία είναι ζωτικό ζή-
τημα για την παραμονή ή όχι μιας οικογένειας σε 
ορεινή περιοχή. 
Ο ρόλος της παιδείας θεωρείται καθοριστικός άλλα, όπως 
διαφάνηκε στη διάγνωση της ΕΣΑΟΚ, το επίπεδο δημό-
σιων υπηρεσιών όπως είναι η εκπαίδευση δημιουργεί 
δυσκολίες στη διαβίωση των κατοίκων. Ο σχεδιασμός της 
ΕΣΑΟΚ έχει βασική κατεύθυνση την ενίσχυση της εκπαί-
δευσης, τη διεύρυνση και βελτίωση των παρεχόμενων 
εκπαιδευτικών υπηρεσιών, λαμβάνοντας υπόψη τους πε-
ριορισμούς και ενσωματώνοντας τις τοπικές ανάγκες και 
δυνατότητες του Τροόδους. Οι ειδικότερες κατευθύνσεις 
που αφορούν στη σχολική εκπαίδευση είναι να αντιμετω-
πισθεί η ορεινή περιοχή του Τροόδους ως Ζώνη Εκπαιδευ-
τικής Προτεραιότητας όπου θα ισχύουν ιδιαίτερες εκπαι-
δευτικές συνθήκες και θα αναπτυχθούν κλάδοι σπουδών 
σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης που να αναδεικνύ-
ουν την ιδιαιτερότητα και να απαντούν στις ανάγκες των 
ορεινών κοινοτήτων. Δομές παρόμοιες και παραπλήσιες 
με το θεσμό των Πειραματικών και Πρότυπων Σχολείων 
και να αναπτυχθεί η σχολική εξ αποστάσεως εκπαίδευση 
υποστηριζόμενη από τα νέα ψηφιακά μέσα. Ήδη βρίσκε-
ται σε εξέλιξη η ίδρυση βρεφοπαιδοκομικών σταθμών σε 
κάποιες ορεινές κοινότητες καθώς επίσης και η επέκταση 
του θεσμού του ολοήμερου σχολείου.

Η αγροτική οικονομία της Κύπρου έχει δεχτεί 
πλήγμα στην πορεία του χρόνου, για πολλούς λό-

γους. Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται όμως μια 
στροφή. Βλέπετε να υπάρχουν ενθαρρυντικές 
προοπτικές προς αυτή την κατεύθυνση;
Βεβαίως υπάρχουν ενθαρρυντικές προοπτικές προς την 
κατεύθυνση αυτή. Βασική κατεύθυνση για τον τομέα της 
γεωργίας είναι η οικοδόμηση ενός ορεινού γεωργικού 
προτύπου, μικρών πολυδραστήριων οικογενειακών εκ-
μεταλλεύσεων, ικανού να εξασφαλίσει τη διαχείριση των 

φυσικών πόρων ταυτόχρονα με την παραγωγή προϊόντων 
με αξίες αναγνωρίσιμες από τους καταναλωτές. Άλλωστε 
να σημειώσω ότι η νέα ορεινή οικονομία στοχεύει, με-
ταξύ άλλων, στην ανάκτηση της εδαφικής διάστασης της 
παραγωγής (δεσμοί με το τόπο), ως μια εναλλακτική λύση 
στην κρίση υπερπαραγωγής και στην κοινοτυπία των 
αγροτικών προϊόντων και τουριστικών υπηρεσιών. Η ζή-
τηση της αγοράς για προϊόντα συνδεδεμένα με τους πό-
ρους μιας περιοχής, επιτρέπει σε τόπους με κληρονομιά 
όπως το Τρόοδος, να πετύχουν μια ανταγωνιστικότητα βα-

σισμένη στη διακριτότητα, παρά στη μείωση του κόστους. 
Επιπλέον να θυμίσω ότι μια βασική προτεραιότητά μας, 
άκρως ενθαρρυντική για την αγροτική οικογένεια, είναι 
η θεσμοθέτηση της Οικοτεχνίας, η οποία θα συνεισφέρει 
στη βελτίωση του εισοδήματος της γεωργικής οικογένει-
ας και θα προσφέρει μια σειρά προϊόντων και υπηρεσιών 
άρρηκτα συνδεδεμένων με τον τόπο.

Πρόσφατα συναντηθήκατε με την Υπουργό Ενέρ-
γειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, Νατάσα Πηλεί-
δου, για συζήτηση τρόπων ενθάρρυνσης οικοτε-
χνίας και μικρών επιχειρήσεων ορεινών κοινοτή-
των. Κλειδί είναι η διασύνδεσή τους με Σχέδια για 
βιομηχανία και επιχειρηματικότητα. 
Μέσω της θεσμικής αναγνώρισης μορφών επιχειρημα-
τικότητας όπως η οικοτεχνία, το παραγωγικό δυναμικό 
θα έχει τη δυνατότητα να ξεπεράσει τα αδύνατα σημεία 
του τομέα όπως η έλλειψη οργάνωσης και υιοθέτηση 
συστημάτων ποιότητας και να αξιοποιήσει ευκαιρίες που 
μένουν ανεκμετάλλευτες. Η Υπηρεσία Βιομηχανίας και 
Τεχνολογίας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βι-
ομηχανίας, επεσήμανε ότι στην περίπτωση που λυθούν 
τα θεσμικά προβλήματα της αναγνώρισης της οικοτεχνί-
ας ως κλάδου του δευτερογενούς τομέα παραγωγής, θα 
μπορούσαν να ενταχθούν, οι οικοτεχνίες της περιοχής σε 
δράσεις καινοτομίας, επιχειρηματικότητας και διά βίου 
μάθησης, περιβάλλοντος, πολιτισμού κ.ά., περιλαμβανο-
μένων νέων σχεδίων χορηγιών της κυβέρνησης, αλλά και 
σχεδίων στήριξης της επιχειρηματικότητας. 
Κλείνοντας θα ήθελα να υπογραμμίσω ότι εφαρμογή της 
ΕΣΑΟΚ, ως κυβερνητικής πλέον πολιτικής, θα συμβάλει 
ώστε το Τρόοδος να κατέχει τη θέση που του αρμόζει στο 
σύνολο των πολιτικών της Κυπριακής Δημοκρατίας, θεω-
ρώντας το βουνό ως στοιχείο προστατευόμενο και αξιο-
ποιούμενο με παράλληλο σεβασμό των φυσικών ισορρο-
πιών. Με συνεργασία, θετική σκέψη, σταθερά βήματα και 
υπευθυνότητα θα πετύχουμε τη βιώσιμη ανάπτυξη των 
ορεινών μας κοινοτήτων. Το οφείλουμε στους ανθρώπους 
των βουνών, οι οποίοι καταβάλλουν μεγάλες προσπάθει-
ες για να διατηρηθούν στην περιοχή αλλά και να τη δια-
τηρήσουν ζωντανή, αξιοποιώντας την κληρονομιά τους.
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ΡΕΠΟΡΤΑΖ

Σε εξέλιξη πρωτοβουλίες για επικύρωσή της από την κυπριακή Βουλή 

ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΕΣ για επικύρωση της εμπορικής συμφωνίας 

μεταξύ Ευρωπαϊκής Ενωσης και Καναδά (CETA) από τη Βου-

λή των Aντιπροσώπων βρίσκονται σε εξέλιξη το τελευταίο 

διάστημα και δεν αποκλείεται πολύ σύντομα το νομοθετικό 

σώμα να ασχοληθεί με το θέμα.  

Μερικούς μήνες μετά την απόφαση της Βουλής για απόρρι-

ψη της συμφωνίας, φαίνεται να γίνονται δεύτερες σκέψεις 

ώστε το Νομοθετικό Σώμα να επικυρώσει τη Συμφωνία και 

ουσιαστικά να ξεμπλοκάρει τη διαδικασία. Κι αυτό γιατί τα 

οφέλη, αποδεικνύονται περισσότερα από τις επιπτώσεις που 

θα επιφέρει.  Η κυβέρνηση τονίζει πάντως σε κάθε ευκαιρία 

ότι παραμένει σταθερή στην απόφαση για επικύρωση της 

Συμφωνίας.  Το θέμα ήγειρε ο Ύπατος Αρμοστής του Καναδά 

στην Κυπριακή Δημοκρατία, Μαρκ Άλεν, ο οποίος πραγματο-

ποίησε πρόσφατα σειρά επαφών με πολιτικούς ηγέτες και 

αξιωματούχους. Αναφέρεται σχετικά πως η Κύπρος και ο Κα-

ναδάς, μέλη της Κοινοπολιτείας, έχουν στενές διπλωματικές 

σχέσεις εδώ και 60 χρόνια. Η επικύρωση της CETΑ, σύμφωνα 

με τον Καναδό διπλωμάτη, θα ενισχύσει περαιτέρω αυτούς 

τους δεσμούς προωθώντας την οικονομική ανάπτυξη μέσω 

του εμπορίου, των επενδύσεων και της κινητικότητας των 

επαγγελματιών μεταξύ των δύο χωρών.

Η απόφαση της Βουλής να απορρίψει τη συμφωνία προκα-

λεί σοβαρά προβλήματα στην εφαρμογή της, με αποτέλεσμα 

να δημιουργούνται σοβαρότατες επιπτώσεις σε παγκόσμιο 

επίπεδο. Θυμίζουμε ότι η απόφαση της Βουλής στηρίχθηκε 

στο επιχείρημα ότι δεν λήφθηκε πρόνοια για την εμπορική 

προστασία του χαλουμιού. Η απόφαση της Βουλής προκαλεί 

διπλωματικές, πολιτικές, νομικές και κυρίως οικονομικές 

προεκτάσεις.  

Η εμπορική συμφωνία ισχύει προσωρινά από το 2017, αφού 

πρώτα είχε εγκριθεί από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και το 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, αλλά καθώς έχει χαρακτηριστεί 

“μεικτή εμπορική συμφωνία” πρέπει να επικυρωθεί από 

όλα τα εθνικά κοινοβούλια της Ένωσης.

Πλην του κυβερνώντος κόμματος, τα κόμματα της αντιπολί-

τευσης της Κύπρου καταψήφισαν μαζικά την επικύρωση της 

συμφωνίας. Η εξέλιξη αυτή περιορίζει σημαντικά και τα πε-

ριθώρια διαπραγμάτευσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στις 

εμπορικές συμφωνίες που επιδιώκει να κλείσει με άλλες 

χώρες. Σύμφωνα με στοιχεία της Ευρωπαϊκής Στατιστικής 

Υπηρεσίας (Eurostat), το εμπόριο αγαθών μεταξύ Καναδά και 

Κύπρου έχει αυξηθεί κατά 88%, με μέσο όρο 16,6% εκατομ-

μύρια ευρώ ετησίως κατά τα έτη 2018 και 2019. Τα ίδια στοι-

χεία παρουσιάζουν πως η Κύπρος εξήγαγε 71% περισσότερα 

εμπορεύματα στον Καναδά σε σύγκριση με το 2016, αξίας 

κατά μέσο όρο 4,6 εκατομμύρια ευρώ ετησίως. Η Κύπρος ει-

σήγαγε 96% περισσότερα εμπορεύματα από τον Καναδά, με 

μέσο όρο 12 εκατ. ευρώ ανά έτος από τότε που η CETA τέθη-

κε σε ισχύ. Οι εξαγωγές υπηρεσιών της Κύπρου στον Καναδά 

αυξήθηκαν κατά 22%, με μέσο όρο 50 εκατ. ευρώ ετησίως 

κατά τη διάρκεια των ετών 2018 και 2019, ενώ οι εισαγω-

γές υπηρεσιών από τον Καναδά ήταν κατά μέσο όρο 12 εκατ. 

ευρώ, μία αύξηση δηλαδή, 200% από το 2016. Το εμπορικό 

ισοζύγιο είναι υπέρ της Κύπρου, με εμπορικό πλεόνασμα 32 

εκατομμυρίων ευρώ, ενώ στις υπηρεσίες ο Καναδάς είναι η 

4η με-γαλύτερη εξαγωγική αγορά της Κύ-πρου εκτός ΕΕ.

Το 2019 η Κύπρος είχε το υψηλότερο ποσοστό αξιοποίησης 

των προτιμήσεων CETA ανάμεσα στα κράτη μέλη της ΕΕ για 

προϊόντα που έρχονται στην Καναδική αγορά (91,3%). Οι ει-

σαγωγές του επιτραπέζιου αλατιού από την Κύπρο ήταν κατά 

μέσο όρο 39.900 ευρώ στο 2018 – 2019, ενώ πριν την εφαρ-

μογή της CETA, το 2016, ήταν αμελητέες. Υπόκεινταν κιόλας 

στο δασμό του μάλλον ευνοούμενου κράτους του Καναδά 

ύψους 2,5%. Όσον αφορά τα προϊόντα ένδυσης και μόδας, 

οι εισαγωγές από την Κύπρο έχουν αυξηθεί από την εφαρ-

μογή της CETA, ενώ χωρίς αυτή ορισμένα προϊόντα θα υπό-

κεινταν στον δασμό ύψους έως και 18%. Άλλο ένα προϊόν 

που εισάγει ο Καναδάς από την Κύπρο είναι πυροσβεστήρες. 

Οι εισαγωγές από την Κύπρο ήταν κατά μέσο όρο 174.900 

ευρώ στη διετία 2018 –2019. Πρόκειται για αύξηση άνω του 

200% σε σύγκριση με τις εισα-γωγές που υπόκεινταν πριν 

την εφαρμογή της CETA, ύψους 6,5%. Πρόσθετα, οι εισαγω-

γές από την Κύπρο σε κατεψυγμένα αρτοσκευάσματα ήταν 

κατά μέσο όρο 146.200 ευρώ το 2018 – 2019. Πρόκειται για 

αύξηση 7,9% σε σύγκριση με εισαγωγές πριν την εφαρμογή 

της CETA. Οι εισαγωγές τυριού στην Κύπρο ήταν κατά μέσο 

όρο 629.000 ευρώ το 2019. Πρόκειται για αύξηση 233% σε 

σύγκριση με τις εισαγωγές πριν την εφαρμογή της CETA, 

που υπόκεινταν σε απαγορευτικούς δασμούς. Οι εισαγωγές 

χυμών φρούτων από την Κύπρο ήταν κατά μέσο όρο 12.841 

ευρώ στη διετία 2018 – 2019. Πρόκειται για αύξηση 174,8% 

σε σύγκριση με τις εισαγωγές πριν την εφαρμογή της CETA.

Δεύτερες σκέψεις για τη CETA

γεωργοκτηνοτροφος

γεωργοκτηνοτροφος

Εισηγήσεις - παράπονα στο τηλ. 24 400664 ή στο email: georgoktinotrofos@gmail.com

Η μόνη εφημερίδα για τον Κύπριο αγρότη!

Η κυπριακή κυβέρνηση παραμένει σταθερή στη δέσμευση για επικύρωση της συμφωνίας. 
Στη φωτογραφία ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με τον Καναδό Πρωθυπουργό, Τζάστιν Τρυντό
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ΦΩΤΟΡΕΠΟΡΤΑΖ

γεωργοκτηνοτροφος

Πριν από την άνοιξη του 2021 
θα έχει δημοσιευτεί το Τοπι-
κό Σχέδιο, αφού η προηγηθεί 

η περιβαλλοντική μελέτη, σύμφω-
να με διαβεβαιώσεις των υπουργών 
Εσωτερικών και Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης & Περιβάλλοντος, Νίκου 
Νουρή και Κώστα Καδή, μετά το πέ-
ρας της Διυπουργικής Περιφερειακής 
συνάντησης με Κοινότητες της Περιο-
χής Ακάμα.
Οι Υπουργοί Εσωτερικών και Γεωργί-
ας Νίκος Νουρής και Κώστας Καδής, 
μαζί με πολύ μεγάλο κλιμάκιο υπη-
ρεσιακών, πραγματοποίησαν ολοή-
μερη περιοδεία στις κοινότητες του 
Ακάμα, στις 2 Οκτωβρίου και είχαν 
συναντήσεις με τους προέδρους και 
τα κοινοτικά συμβούλια προκειμένου 
να ακούσουν τις απόψεις τους και 
να ανατροφοδοτήσουν τη διαδικασία 
που βρίσκεται στο τελικό στάδιο για 
το διαχειριστικό σχέδιο της χερσονή-
σου του Ακάμα.  Μετά το πέρας σύ-
σκεψης στα Γραφεία του Κ.Σ. Νέου 
Χωρίου ο Υπουργός Εσωτερικών Νί-
κος Νουρής ανέφερε πως σ’ αυτή τη 
συγκεκριμένη χρονική στιγμή, έχου-
με με πολλή σαφήνεια απαντήσει τα 
διαδικαστικής φύσεως ερωτήματα και 
βεβαίως η δική μας αίσθηση -και αυτό 
θέλουμε να μεταφέρουμε- είναι ότι η 
Κυβέρνηση και ιδιαίτερα ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας- ο οποίος παρεμ-

βαίνει στη συγκεκριμένη διαδικασία, 
καταδεικνύοντας τη δική του έντονη 
βούληση να ολοκληρωθεί κάτι που 
εδώ και αρκετές δεκαετίες είναι σε 
εκκρεμότητα”, αναφερόμενος στην 
εκπόνηση του τοπικού σχεδίου της 
περιοχής του Ακάμα. Πρόσθεσε πως 
ξεκάθαρη βούληση της Κυβέρνησης 
είναι ότι αφού έχουν μελετήσει στο 
σύνολο την ανάπτυξη που μπορεί να 
υπάρξει στη συγκεκριμένη περιο-
χή, το Πολεοδομικό Συμβούλιο έχει 
προχωρήσει σε μια συγκεκριμένη 
εκπόνηση μιας πολιτικής, η οποία, 
όπως είπε, θεωρούν ότι θα είναι προς 
όφελος των κοινοτήτων, προς όφελος 
του κόσμου αλλά και προς όφελος της 
ίδιας της πόλης. Όπως σημείωσε ο κ. 
Νουρής, η δημοσίευση του Τοπικού 
Σχεδίου θα γίνει πριν τον Ιούνιο του 

2021 μέσα στην άνοιξη του 2021. 
Εξάλλου, σε δηλώσεις του ο Υπουρ-
γός Γεωργίας Κώστας Καδής ανέφερε 
πως η παρουσία όλων των στελεχών 
και των υπηρεσιών που εμπλέκονται 
στο Τοπικό Σχέδιο και στο Σχέδιο Αει-
φόρου Ανάπτυξης για Εθνικό Δασικό 
Πάρκο του Ακάμα καταδεικνύει το πό-
σοι άνθρωποι, ένα τεράστιο επιτελείο 
εργάζονται στα θέματα του Ακάμα. 
Αυτή τη στιγμή είπε ο κ. Καδής “δεν 
υπάρχει επιστροφή”, σημειώνοντας 
πως για το Τοπικό Σχέδιο πήραν μια 
πορεία, η οποία οδηγεί την άνοιξη του 
2021 στη δημοσίευση του Σχεδίου, 
ενώ το Σχέδιο για το Πάρκο του Ακάμα 
αναμένεται να λειτουργήσει, μέχρι το 
τέλος του 2022, συμπλήρωσε.
Πρόσθεσε ακόμη, πως βρίσκονται 
σε εξέλιξη όλες οι σχετικές διαδικα-

σίες, αναφέροντας πως και στις δύο 
περιπτώσεις υιοθετήθηκε μια ιδιαίτε-
ρα δημοκρατική διαδικασία υπό την 
έννοια ότι ακούστηκαν σε μια σειρά 
από συναντήσεις και ακούγονται στις 
συναντήσεις που βρίσκονται σε εξέ-
λιξη, οι απόψεις των τοπικών αρχών 
και κοινωνιών. Χαρακτήρισε πολύ ση-
μαντικά τα σχέδια που εκπονούν και 
εφαρμόζουν να έχουν αν όχι τη στή-
ριξη, τη συναίνεση τουλάχιστον των 
τοπικών κοινωνιών. Είπε, ακόμη, πως 
πολιτικές οι οποίες επιτυγχάνουν τη 
συναίνεση και τη στήριξη των τοπικών 
κοινωνιών είναι πολιτικές, οι οποί-
ες έχουν μεγαλύτερες προοπτικές 
επιτυχίας και είναι τέτοιες πολιτικές 
που επιθυμούν και οι ίδιοι να εφαρ-
μόσουν. Ο πρόεδρος του Κ.Σ. Νέου 
Χωρίου Ανδρέας Χριστοδούλου – Μά-
χιμος εξέφρασε ικανοποίηση για την 
παρουσία των δύο Υπουργών στην 
κοινότητα του, προσθέτοντας ωστό-
σο πως “άσπρος καπνός ακόμη δεν 
φάνηκε”. Εξέφρασε την ελπίδα ότι 
μέχρι την άνοιξη να φανεί ο “άσπρος 
καπνός” και να ανακοινωθεί το τοπικό 
σχέδιο. 
Αργότερα οι δύο Υπουργοί και υπηρε-
σιακοί παρακάθισαν σε σύσκεψη με 
τα κοινοτικά συμβούλια των κοινοτή-
των Δρούσεια, Ανδρολύκου, Φάσλι, 
Ίννειας, Κάθηκα, Πάνω Αρόδων και 
Κάτω Αρόδων. 

Μέχρι την άνοιξη του 2021 έτοιμο Τοπικό Σχέδιο, διαβεβαιώνουν Νίκος Νουρής και Κώστας Καδής

Αντίστροφη μέτρηση για τον Ακάμα
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Το θέμα της εφαρμογής των προνοιών του 7ου 
Πρωτοκόλλου της Σύμβασης της Βαρκελώνης και 
τη μετατροπή του Εθνικού Δασικού Πάρκου Ακάμα 
σε Εθνικό Πάρκο με διεθνείς προδιαγραφές, επα-
ναφέρουν οι Φίλοι του Ακάμα, καλώντας παράλλη-
λα το Υπουργείο Εσωτερικών να λάβει δράση. «Από 
την ημέρα της κήρυξης των δασών του Ακάμα, δη-
λαδή σε περιορισμένο μέρος της Χερσονήσου, ακό-
μα και της Νatura 2000, σε «Εθνικό Δασικό Πάρκο» 
(βάσει της απηρχαιωμένης κυπριακής νομοθεσίας) 

και όχι Εθνικό Πάρκο βάσει διεθνών προδιαγραφών 
και προτύπων, κρούαμε τον κώδωνα του κινδύνου», 
αναφέρουν οι Φίλοι του Ακάμα.
Επισημαίνουν πως όχι μόνο θα κτιστούν κτίρια, 
έστω ξύλινα, μέσα στη Ζώνη Προστασίας της Πα-
ραλίας καταστρέφοντας τις ακτές του Ακάμα, αλλά 
και η ίδια η μη τήρηση των προνοιών ευρωπαϊκών 
συμβάσεων (και διεθνών προδιαγραφών) για τις 
ακτές υποσκάπτει ή δυναμιτίζει εσαεί την προοπτι-
κή για δημιουργία ενός πραγματικού Εθνικού Πάρ-

κου προς όφελος των εκεί κοινοτήτων και όλης της 
Κύπρου.
Οι Φίλοι του Ακάμα καλούν τον Υπουργό Εσωτερι-
κών και τον Υπουργό Γεωργίας και Περιβάλλοντος 
«να αναλάβουν τις ευθύνες που τους αναλογούν, να 
αναθεωρήσουν συνολικά τους υφιστάμενους σχε-
διασμούς και να προχωρήσουν άμεσα στην εφαρ-
μογή της νέας χαρτογράφησης της ακτογραμμής 
που σαπίζει στα υπουργικά συρτάρια», καταλήγει η 
ανακοίνωση.

Εθνικό Πάρκο με διεθνείς προδιαγραφές ζητούν οι Φίλοι του Ακάμα

ΦΩΤΟΡΕΠΟΡΤΑΖ



ΕΠΙΚΑΙΡΟΤΗΤΑ

Η αλλαγή του κλίματος είναι πλέον ορατή και στον τόπο 

μας. Ακραία καιρικά φαινόμενα όπως χαλαζόπτωση, πα-

ρατεταμένη δυνατή βροχή, δυνατοί άνεμοι  και υψηλές 

θερμοκρασίες κάνουν την εμφάνιση τους πιο συχνά τα 

τελευταία χρόνια στην Κύπρο.   

Η αγροτική παραγωγή  κινδυνεύει σήμερα περισσότερο 

από ποτέ να καταστραφεί εξαιτίας των συχνών ακραίων 

καιρικών φαινομένων με αποτέλεσμα το αγροτικό εισό-

δημα να εκμηδενίζεται.

Σίγουρα οι όποιες αποζημιώσεις τυχόν καταβάλλονται 

μέσα από την εφαρμογή σχεδίων διαχείρισης ζημιών 

δεν μπορούν σε καμία περίπτωση να διασφαλίσουν το 

αναμενόμενο εισόδημα των γεωργών για να μπορέσουν 

να επιβιώσουν αφού χωρίς εισοδήματα δεν μπορεί κα-

νένας να επιβιώσει, ούτε ο ίδιος φυσικά ούτε και η οι-

κογένειά του.

Αυτό που  μπορούμε και επιβάλλεται να γίνει σήμερα εί-

ναι να προσαρμοστούμε στον καιρό λαμβάνοντας προλη-

πτικά μέτρα για την αποτροπή ή μείωση των ζημιών από 

φυσικούς κινδύνους όπως π.χ. από το χαλάζι.

Η εγκατάσταση ειδικών διχτύων στις καλλιέργειες απο-

τελεί ένα προληπτικό μέσο προστασίας της παραγωγής 

που  τα τελευταία χρόνια έχει πάρει μεγάλη ανάπτυξη.

 Μελέτες και Έρευνες που έχουν εκπονηθεί από διάφο-

ρα Πανεπιστήμια σε πολλές χώρες  κατέγραψαν ότι πέ-

ραν από την 100% προστασία που παρέχει στις υπό κά-

λυψη καλλιέργειες από το χαλάζι, προσφέρει σημαντική 

προστασία από δυνατούς ανέμους και από καύσωνα ενώ 

βοηθά στη βελτίωση της ποιότητας των προϊόντων κάτι 

που αποδίδεται στη μερική σκίαση που παρέχει. Επίσης 

βοηθά  στην μείωση του κόστους παραγωγής.     

Η ΠΕΚ εδώ και αρκετό καιρό ζητούσαμε την λήψη τέ-

τοιων μέτρων όπως η εγκατάσταση  διχτύων στην βάση 

σχεδίου κινήτρων μέσα από το Πρόγραμμα Αγροτικής 

Ανάπτυξης, η τοποθέτηση των οποίων προστατεύει αφε-

νός την παραγωγή από το χαλάζι, βροχή και άλλους κιν-

δύνους άρα εξασφαλίζεται  το εισόδημα του παραγωγού 

και αφ εταίρου εξοικονομούνται κρατικά κονδύλια τα 

οποία θα δίνονταν   για αποζημιώσεις.

Δυστυχώς το σχέδιο που προκηρύχθηκε περί τα τέλη του 

2019, μετά την επιστημονική ημερίδα για τα αντιχαλαζι-

κά που διοργανώσαμε η ΠΕΚ στον Αγρό, περιελάμβανε 

τέτοιους όρους και προϋποθέσεις, παρ’  όλες τις προ-

ειδοποιήσεις του αγροτικού κινήματος,  που ήταν και εί-

ναι αδύνατο να εφαρμοστούν  από τους  γεωργούς που 

δραστηριοποιούνται στην ορεινή ύπαιθρο, αυτό φαίνεται 

και από τον πολύ μικρό αριθμό αιτήσεων (μονοψήφιος 

αριθμός) για συμμετοχή στο σχέδιο. 

Είναι γι’ αυτό που ζητούμε έντονα και επίμονα την 

απλούστευση των όρων του Σχεδίου για να  μπορέσουν 

να ενταχθούν σε αυτά, όσο το δυνατόν περισσότεροι 

αγρότες και να εγκαταστήσουν αυτά τα συστήματα στις 

καλλιέργειες τους με τα οποία θα προστατεύσουν τις 

καλλιέργειες και την παραγωγή τους. 

Στήριξη της χαρουποκαλλιέργειας, κατά την προγραμματική 

περίοδο 2021-2027 ανακοίνωσε ο υπουργός Γεωργίας Κώ-

στας Καδής, σημειώνοντας ότι η προσπάθεια για τυποποίηση 

και κατοχύρωση προϊόντων από χαρούπια συνεχίζεται.

Οι ανακοινώσεις του κ. Καδή έγιναν κατά τη διάρκεια επισκέ-

ψεων που πραγματοποίησε τον Σεπτέμβριο σε φορείς και 

εταιρείες που σχετίζονται με την παραλαβή και διαχείριση 

του κυπριακού χαρουπιού. Ο υπουργός συνομίλησε με τους 

άμεσα εμπλεκόμενους για το μέλλον του προϊόντος και σε 

δηλώσεις  του στη βιομηχανική περιοχή Αγίου Σιλά στη Λε-

μεσό, είπε πως η Κυβέρνηση θέλει να στηρίξει την χαρου-

ποκαλλιέργεια, μια από τις παραδοσιακές καλλιέργειες στον 

τόπο μας, που δεν απαιτεί ούτε μεγάλες ποσότητες νερού, 

ούτε φυτοφαρμάκων, σημειώνοντας δε ότι η θρεπτική αξία 

του χαρουπιού και των παραγώγων του, καθώς και οι επι-

πρόσθετες χρήσεις του, δίνουν μεγαλύτερη αξία στο προϊόν. 

«Αυτήν την περίοδο  επεξεργαζόμαστε ένα ολοκληρωμένο 

πρόγραμμα, ένα πλαίσιο με μέτρα, τα οποία θα ισχύσουν την 

επόμενη προγραμματική περίοδο, το 2021- 2027», είπε και 

πρόσθεσε ότι στόχος είναι η ενισχυμένη στήριξη και για τη 

φύτευση και για τη συντήρηση καλλιεργειών χαρουπιών.

Επίσης, συνέχισε, το Υπουργείο προσβλέπει στη στήριξη της 

μεταποίησης του Κυπριακού χαρουπιού και στη στήριξη των 

αγροτών για ν’ αντιμετωπίσουν τους εχθρούς της χαρουπιάς 

– κυρίως τα τρωκτικά - είτε μέσα από την επέκταση του προ-

γράμματος εγκατάστασης φωλιών για ανθρωποπούλια, που 

είναι ο βιολογικός εχθρός των ποντικών, είτε μέσα από ελεγ-

χόμενη διοχέτευση δολωμάτων, όπου αυτό κρίνεται απόλυ-

τα απαραίτητο. Το Υπουργείο, είπε ο κ. Καδής, θεωρεί πως 

τα μέτρα αυτά, καθώς και η προσπάθεια για τυποποίηση και 

κατοχύρωση, σε διεθνές επίπεδο, των προϊόντων που παρά-

γονται από τα χαρούπια, θα δώσουν προστιθέμενη αξία στα 

προϊόντα αυτά και θα αναβαθμίσουν το ρόλο της χαρουπο-

καλλιέργειας , «μιας φιλικής προς το περιβάλλον καλλιέργει-

ας, με πολλά πλεονεκτήματα, οικονομικά και περιβαλλοντι-

κά».

Σημείωσε δε ότι απόδειξη του διευρυμένου ενδιαφέροντος 

για τη χαρουποκαλλιέργεια είναι και το γεγονός ότι, τα τε-

λευταία τρία χρόνια, έχει παρατηρηθεί μία αύξηση της τά-

ξης του 15% στις επαγγελματικές καλλιέργειες χαρουπιάς, 

οι οποίες δηλώνονται για τα προγράμματα του Υπουργείου 

Γεωργίας.

Ερωτηθείς σχετικά με το θέμα της κατοχύρωσης του χαρου-

πιού, ο Κώστας Καδής ανέφερε πως η διαδικασία έχει ήδη 

ξεκινήσει, «και θα ενισχύσουμε αυτή την προσπάθεια ώστε 

να ολοκληρωθεί σύντομα». 

Προληπτικά μέτρα για περιορισμό των ζημιών

Ολοκληρωμένο πρόγραμμα στήριξης της χαρουποκαλλιέργειας

Οι καταστροφές από τις καιρικές συνθήκες είναι πλέον συχνό φαινόμενο και επιβάλλεται η λήψη μέτρων

Μέτρα για την περίοδο 2021-2027 προανήγγειλε ο υπουργός Γεωργίας

Χρίστος Παπαπέτρου

Βοηθός Γενικός Γραμματέας
Παναγροτικής 

Ένωσης Κύπρου

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ
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γεωργοκτηνοτροφος

Αν και τα σχέδια στήριξης των γεωργοκτη-
νοτρόφων από την πανδημία του κορωνοϊού 
είναι ικανοποιητικά, εντούτοις υστερεί η 
απορρόφησή τους λόγω και των κριτηρίων 
που η ίδια η κυβέρνηση έχει θέσει, δήλωσε 
ο Πρόεδρος της κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, Ανδρέας 
Καυκαλιάς.
Η Επιτροπή ενημερώθηκε στις 15 Σεπτεμβρί-
ου 2020 από εκπροσώπους του Υπουργείου 
Γεωργίας για τις επιπτώσεις στον αγροτικό 
τομέα λόγω της πανδημίας του COVID-19, 
καθώς και τα σχετικά κυβερνητικά μέτρα 
στήριξης του αγροτικού τομέα.
«Μέσα από τη σημερινή ενημέρωση έχου-
με διαπιστώσει ότι σε κάποιο βαθμό κάποια 
από αυτά τα σχέδια που έχει εξαγγείλει η 
κυβέρνηση έχουν προχωρήσει στην υλο-
ποίησή τους και κάποια από αυτά τα σχέδια 
έχουν ανταποκριθεί και έχουν καλύψει τις 
υπολογιζόμενες δαπάνες που είχε αρχικά 
υπολογίσει το Υπουργείο», ανέφερε ο κ. 
Καυκαλιάς σε δηλώσεις μετά το πέρας της 
συνεδρίας. Έφερε ως παραδείγματα το σχέ-
διο στήριξης στους αιγοπροοβατοτρόφους 
με δαπάνη €1,5 εκατομμυρίου, το σχέδιο 
στήριξης αμπελουργών με €1,6 εκατ., το 
σχέδιο στήριξης ανθοκόμων και ιδιοκτητών 
φυτωρίων με €0,45 εκατ., λέγοντας ότι στα 

σχέδια αυτά υπήρξε μια υψηλή απορροφη-
τικότητα.  Αντίθετα, πρόσθεσε, υπάρχουν 
αρκετά σχέδια στα οποία δεν καταγράφεται 
η αναμενόμενη απορροφητικότητα, όπως 
για παράδειγμα το σχέδιο για τις λαϊκές αγο-
ρές, όπου καταγράφεται μειωμένη ανταπό-
κριση από τους παραγωγούς. « Ένα σημείο 
που προβληματίζει και αυτό διότι φαίνεται 
να έχουν τεθεί όροι και προϋποθέσεις που 
αποτελούν τροχοπέδη στην υποβολή αιτή-
σεων και της έγκρισή τους», είπε ο κ. Καυ-
καλιάς. Έθεσε επίσης ένα ζήτημα αναφορι-
κά με το σχέδιο για την παραχώρηση νερού 

και στήριξης για τους γεωργούς εκτός κυ-
βερνητικών υδατικών έργων, όπου «έχουμε 
πάρα πολλά προβλήματα για το γεγονός ότι 
αριθμός γεωργών έχουν μείνει εκτός του 
σχεδίου λόγω των προϋποθέσεων που θέ-
τει η κυβέρνηση για τη συμμετοχή σε αυτό 
το σχέδιο». Παράλληλα, ο κ. Καυκαλιάς είπε 
πως αναμένεται η έγκριση πρόσθετων σχε-
δίων, όπως ο σχέδιο για στήριξη αγροτών 
ορεινών περιοχών, ύψους €2 εκατ. για το 
οποίο, όπως είπε, η κυβέρνηση ενημέρωσε 
ότι είναι σε εξέλιξη η διαδικασία έγκρισης 
του σχεδίου για να ανακοινωθεί και να τρέ-

ξει την επόμενη περίοδο. Ο Πρόεδρος της 
επιτροπής Γεωργίας είπε ακόμη πως «ενώ ο 
αριθμός των σχεδίων είναι συγκεκριμένος 
και φαίνεται να καλύπτει με έναν ικανοποιη-
τικό τρόπο τις ανάγκες που δημιουργούνται 
για τους γεωργούς, η υλοποίηση των σχε-
δίων δεν μπορούμε να πούμε ότι στον ίδιο 
ικανοποιητικό βαθμό». «Για αυτό έχουμε κα-
λέσει την κυβέρνηση να εξετάσει ακριβώς 
αυτό το ζήτημα και να δώσει λύσεις εκεί 
που φαίνεται ότι τα σχέδια δεν προχωρούν 
σύμφωνα με τις αρχικές εκτιμήσεις και τους 
σχεδιασμούς, όπως επίσης, επειδή δυστυ-
χώς οι συνέπειες της πανδημίας ακόμη είναι 
μπροστά μας, να επεξεργαστεί και επιπλέον 
σχέδια για στήριξη του γεωργοκτηνοτροφι-
κού τομέα», είπε.
Επεσήμανε ακόμη ότι το ευρωπαϊκό ταμείο 
ανάκαμψης, που δίνει το δικαίωμα στην Κύ-
προ να αντλήσει κονδύλια πρέπει να αξιο-
ποιηθεί στον γεωργοκτηνοτροφικό τομέα.
Σύμφωνα με τα στοιχεία που έχουν δοθεί, 
τα συνολικά κονδύλια που έχουν διατεθεί 
για στήριξη του τομέα από την πανδημία, 
εξαιρουμένων των κονδυλίων για αποζημιώ-
σεις από φυσικές καταστροφές, εκτιμώνται 
σε €10 5 εκατ., ενώ πρόσθετα αναμένεται 
η έγκριση του σχεδίου στήριξης αγροτών 
ορεινών περιοχών ύψους €2 εκατ.

«Πάσχει η απορρόφηση κονδυλίων στήριξης γεωργοκτηνοτρόφων»

Αντρέας Καυκαλιάς: Ικανοποιητικά τα κυβερνητικά σχέδια αλλά προβληματικά τα κριτήρια

Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε πρόταση του 
Υπουργείου Γεωργίας για καταβολή οικονομι-
κής βοήθειας μέγιστου ύψους €4.100.000 σε 
γεωργοκτηνοτρόφους για τις πληγείσες από 
ακραία καιρικά φαινόμενα καλλιέργειές τους και  
€40.000 για τους πληγέντες από την πυρκαγιά 
εγκλωβισμένους γεωργούς στον Κορμακίτη.
Σύμφωνα με επίσημη ανακοίνωση, η καταβολή 
των αποζημιώσεων, που θα διεκπεραιωθεί μέσω 
του Ταμείου Προστασίας και Ασφάλισης της Γε-
ωργικής Παραγωγής, θα καλύψει τις ζημιές που 
προκλήθηκαν στη χειμερινή εσοδεία πατατών 
2019-20, κατά τους μήνες Οκτώβριο 2019 μέχρι 
Φεβρουάριο 2020,  σε σιτηρά από πλημμύρα, πο-
λυομβρία, χαλάζι και κίτρινη σκωρίαση το 2019, 
σε λαχανικά και άλλες εποχιακές καλλιέργειες το 
2019, σε δενδρώδεις καλλιέργειες το 2019, στο 
πάγιο κεφάλαιο και τις γεωργικές υποδομές το 
2019. Περιλαμβάνει επίσης την  καταβολή ενί-
σχυσης ήσσονος σημασίας για ζημιές του 2019 
σε λοιπές δενδρώδεις και εποχιακές καλλιέργει-
ες. Σημειώνεται ότι για τις ζημιές στις πατάτες, 
τα λαχανικά και άλλες εποχιακές καλλιέργειες, 

έχει ήδη καταβληθεί μέρος των αποζημιώσεων 
στους πληγέντες γεωργούς, με βάση προηγούμε-
νη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.
Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε και το «Σχέδιο 
παραχώρησης οικονομικής βοήθειας σε πληγέ-
ντες εγκλωβισμένους και επανεγκατασταθέντες 

γεωργούς, εξαιτίας πυρκαγιάς στον κατεχόμενο 
Κορμακίτη». Διευκρινίζεται ότι το Υπουργείο Γε-
ωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
σε συνεργασία με την Υπηρεσία Ανθρωπιστικών 
Θεμάτων, ετοίμασε Σχέδιο για παραχώρηση οι-
κονομικής βοήθειας, ανάλογης με τις εκτάσεις 
στρεμμάτων σιτηρών και κτηνοτροφικών φυτών 
που επηρεάστηκαν από την πυρκαγιά.
Αν και ο συνολικός προϋπολογισμός του Σχεδίου 
που ανέρχεται στις €40.000 δεν είναι ιδιαίτερα 
υψηλός, ωστόσο αναμένεται ότι θα αποτελέ-
σει σημαντική στήριξη των δραστηριοτήτων των 
εγκλωβισμένων γεωργών, αλλά και ένδειξη της 
εκτίμησης προς το έργο που επιτελούν και τις 
ειδικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν κατά τη 
διεξαγωγή των γεωργικών τους δραστηριοτήτων 
διευκρινίζεται στην ανακοίνωση. 
Τέλος αναφέρεται ότι Τμήμα Γεωργίας θα προχω-
ρήσει στο αμέσως επόμενο διάστημα στην κατα-
βολή της οικονομικής βοήθειας, η οποία θα προ-
έρθει από εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος.

Και €40 χιλιάδες στους γεωργούς του κατεχόμενου Κορμακίτη για καταστροφές από πυρκαγιά

Οικονομική βοήθεια €4,1 εκατ. για ζημιές σε καλλιέργειες από κακοκαιρία
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Ζητούν να πληρωθούν έναντι για να επιβιώσουν - Σήμα κινδύνου από τη ΣΕΔΙΓΕΠ 

Του Πάμπου Βάσιλα

Από τον Φιλελεύθερο
 

Στη φάση που απαιτείται κοινωνική αλληλεγγύη και συνο-

χή φαίνεται ότι έχει περάσει ένα σημαντικό ποσοστό της 

κοινωνίας στην ελεύθερη Αμμόχωστο, οι αγρότες. Κάποιοι 

εξ αυτών φαίνεται ότι δυσκολεύονται πλέον όχι να επανα-

δραστηριοποιηθούν για τον χειμώνα που έρχεται, αλλά και 

για να συντηρήσουν τις οικογένειές τους, κατάσταση που 

σύμφωνα με εκτιμήσεις είναι πρωτοφανής και κρούει τον 

κώδωνα του κινδύνου για τις δυσκολίες που έπονται για 

πολλά αγροτικά νοικοκυριά στη συνέχεια. 

Σύμφωνα με τον πρόεδρο της εταιρείας των παραγωγών 

Παραλιμνίου, ΣΕΔΙΓΕΠ, Γεώργιο Μουλαζίμη Κακουρή, αρ-

κετά μέλη της εταιρείας, δηλαδή σχεδόν το ένα τέταρτο εξ 

αυτών, ζήτησαν από τα μέσα Αυγούστου και μέχρι σήμερα 

«χρηματικά ποσά έναντι, για να περάσουν. Δηλαδή να πε-

ράσουν βιοποριστικά με τις οικογένειές τους το επόμενο 

διάστημα, αλλά και να μπορέσουν να επαναδραστηριοποι-

ηθούν σε θερμοκήπια ή άλλες καλλιέργειες κατά την επερ-

χόμενη χειμερινή περίοδο». Οι γεωργοί της Αμμοχώστου, 

τόνισε ο κ. Μουλαζίμης, είναι πλέον οικονομικά εξουθε-

νωμένοι και αυτό ίσως επιβάλλει πλέον όπως η κυβέρνη-

ση εξετάσει την περίπτωση της επαρχίας πιο προσεκτικά. 

Όπως εξήγησε, κατά τη χειμερινή περίοδο 2019-2020, σε 

δυο περιπτώσεις καταστροφικός παγετός και έντονες βρο-

χοπτώσεις, προκάλεσαν σημαντικές καταστροφές σε θερ-

μοκήπια και ανοικτές καλλιέργειες. Τον περασμένο Μάιο, 

εν μέσω της κρίσης που προκάλεσε ο κορωνοϊός και άφησε 

εκατοντάδες τόνους καρπούζια, πεπόνια και άλλα γεωργικά 

προϊόντα αδιάθετα στα χωράφια, σημειώθηκε καύσωνας, 

προξενώντας επιπρόσθετες καταστροφές. Λόγω όλων αυ-

τών και φοβούμενοι οι γεωργοί το ενδεχόμενο να μείνουν 

και στη συνέχεια αδιάθετα τα προϊόντα τους, τον Αύγουστο 

και εντεύθεν οι γεωργοί μείωσαν δραστικά την παραγωγή 

τους.  Ωστόσο, συνέχισε ο κ. Μουλαζίμης, δυστυχώς τα και-

ρικά φαινόμενα δεν χαρίστηκαν στην επαρχία Αμμοχώστου 

και ένας νέος καύσωνας έπληξε τις όποιες φυτείες υπάρ-

χουν στην περιοχή αυτή τη στιγμή. «Με αυτά τα δεδομένα, 

όχι μόνο οι γεωργοί-μέλη μας, αλλά οι γεωργοί σε όλη την 

επαρχία και ίσως και παγκύπρια, δεν μπορούν πλέον να συ-

νεχίσουν. Και όχι μόνο αυτό, δεν μπορούν να συντηρήσουν 

ούτε και αυτές τις οικογένειές τους», είπε ακόμη ο πρόε-

δρος της ΣΕΔΙΓΕΠ Παραλιμνίου, κ. Μουλαζίμης. 

Ο διευθυντής της ΣΕΔΙΓΕΠ Παραλιμνίου, Παναγιώτης Μα-

ούρης, με τη σειρά του ανέφερε ότι από το 2006 που ερ-

γάζεται στην εταιρεία, είναι η πρώτη φορά που η εταιρεία 

ενεργώντας ανθρωπιστικά αλλά και με πνεύμα κοινωνικής 

αλληλεγγύης, υποχρεούται να καταβάλει ποσά έναντι σε 

αγρότες-μέλη της, ώστε να μπορέσουν να συντηρηθούν 

στη συνέχεια, να δραστηριοποιηθούν και αφού παράξουν 

προϊόντα, να μπορέσουν να αποπληρώσουν τα ποσά που 

τους παρασχέθηκαν.  « Όμως», επισήμανε, «πρέπει να τονι-

σθεί ότι ούτε η ΣΕΔΙΓΕΠ Παραλιμνίου, ούτε και καμιά άλλη 

συνεργατική εταιρεία παραγωγών,  αποτελούν ιδρύματα 

που να μπορούν να ασκήσουν τέτοιου είδους οικονομική 

πριμοδότηση γεωργών, οι οποίοι αδυνατούν να αντεπεξέλ-

θουν οικονομικά». Στο σημείο μάλιστα αυτό, ο κ. Μαούρης 

επισήμανε ότι ούτε και στην περίπτωση της ΣΕΔΙΓΕΠ Παρα-

λιμνίου δεν θα γινόταν αυτή η σημαντική διευκόλυνση προς 

τους γεωργούς, εάν δεν υπήρχε η αναγκαία κατανόηση από 

μέρους του αναπληρωτή εφόρου Συνεργατικών Εταιρειών.  

Ο κ. Μαούρης ανέφερε ακόμη ότι δυστυχώς ένεκα των συ-

νεπειών του κορωνοϊού και των υπολοίπων αντιξοοτήτων 

που αντιμετώπισαν οι γεωργοί στα Κοκκινοχώρια, οι πλεί-

στοι στους πρώτους οκτώ μήνες του 2020 κατέγραψαν μόνο 

ζημιές και δεν κατάφεραν να πληρώσουν ούτε τα φυτά που 

αγόρασαν από θερμοκήπια για να φυτέψουν φθαρτοκαλλι-

έργιες. 

Κραυγή απόγνωσης γεωργών 
στα Κοκκινοχώρια

Έρχεται δύσκολος χειμώνας 
Τόσο ο κ. Μουλαζίμης όσο και ο κ. Μαούρης τόνισαν ότι με τις προβλέψεις να κάνουν λόγο 
για ελάχιστο ως μηδαμινό χειμερινό τουρισμό, ο χειμώνας που έρχεται θα είναι εξίσου δύ-
σκολος για τους αγρότες. Μάλιστα, όσον αφορά τους θερμοκηπιούχους ο χειμώνας θα είναι 
δυσκολότερος, γιατί θα έχουν να επιβαρυνθούν και τα έξοδα θέρμανσης των θερμοκηπίων. 
Με αυτά τα δεδομένα, πρόσθεσαν τα δυο στελέχη της ΣΕΔΙΓΕΠ Παραλιμνίου, οι γεωργοί 
βρίσκονται αντιμέτωποι με πολύ δύσκολες καταστάσεις. Όχι μόνο για το επαγγελματικό 
τους μέλλον, αλλά και για την επιβίωση των οικογενειών τους. Και αυτά τα δεδομένα, τό-
νισαν τέλος, δεν ισχύουν μόνο για τα μέλη της ΣΕΔΙΓΕΠ στο Παραλίμνι, αλλά για ένα ευρύ 
φάσμα γεωργών παγκύπρια.  

0 πρόεδρος της ΣΕΔΙΓΕΠ 
Παραλιμνίου, Γιώργος 
Μουλαζίμης Κακουρή

Ο διευθυντής της 
ΣΕΔΙΓΕΠ Παραλιμνίου, 
Παναγιώτης Μαούρης
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Ενταξη περισσότερων εταιρειών και οργανισμών στο περιβαλλοντικό πρόγραμμα EMAS

Επιδιώκοντας τη στήριξη όλο και περισσότερων κυ-
πριακών επιχειρήσεων και οργανισμών να εφαρ-
μόσουν φιλικές προς το περιβάλλον πρακτικές, το 
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την επέκταση του 
Σχεδίου Παροχής Κρατικών Χορηγιών που στοχεύει 
στην οικονομική ενίσχυση των οργανισμών που προ-
χωρούν εθελοντικά στην εισαγωγή Συστήματος Πε-
ριβαλλοντικής Διαχείρισης, με βάση το Ευρωπαϊκό 
Σύστημα Οικολογικής Διαχείρισης και Οικολογικού 
Ελέγχου-EMAS.
Μέσα από το σχέδιο επιδότησης επιχειρήσεων και 
οργανισμών που καταχωρούνται στο μητρώο του 
Συστήματος EMAS, το κράτος επιθυμεί να δώσει 
την αρχική ώθηση για την εφαρμογή του, καθώς και 
την ευκαιρία σε όλο και περισσότερες επιχειρήσεις 
να απολαμβάνουν τα οφέλη ενός τέτοιου συστήμα-
τος και να συμβάλλουν ταυτόχρονα στην προστασία 
του περιβάλλοντος. Το εν λόγω σχέδιο επιδότησης 
αφορά επιχειρήσεις όλων των οικονομικών δραστη-

ριοτήτων ή οργανισμούς (δημόσιους, ημικρατικούς, 
ιδιωτικούς), που επιθυμούν να εισάγουν σύστημα 
περιβαλλοντικής διαχείρισης και να βελτιώσουν την 

περιβαλλοντική τους επίδοση. Στόχος του Κοινοτικού 
Συστήματος Οικολογικής Διαχείρισης και Οικολογικού 
Ελέγχου (EMAS) είναι η ετοιμασία και η εφαρμογή 
συστήματος περιβαλλοντικής διαχείρισης, η αντικει-
μενική και περιοδική αξιολόγηση των συστημάτων 
αυτών, η επιμόρφωση και η ενεργός συμμετοχή του 
προσωπικού των οργανισμών σε φιλικές προς το πε-
ριβάλλον διαδικασίες και η σχετική ενημέρωση και 
ευαισθητοποίηση του κοινού και άλλων ενδιαφερο-
μένων. Τα τελευταία χρόνια απονεμήθηκαν πιστοποι-
ητικά σε αρκετές επιχειρήσεις και οργανισμούς της 
χώρας μας που κατάφεραν να εφαρμόσουν το Σύστη-
μα EMAS. Ανάμεσα στους οργανισμούς αυτούς συγκα-
ταλέγονται το Προεδρικό Μέγαρο, το κτήριο της Κε-
ντρικής Διοίκησης Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και πέντε στρατόπεδα 
της Εθνικής Φρουράς. Περισσότερες πληροφορίες 
στην Ιστοσελίδα του Τμήματος Πριβάλλοντος www.
moa.gov.cy/environment

Επέκταση του σχεδίου κρατικών χορηγιών
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ΘΕΜΑΤΑ

Σχέδιο «Καλή διαβίωση των ζώων/αιγοπροβάτων» για νεοεισερχόμενους κτηνοτρόφους

Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Πε-
ριβάλλοντος (Διαχειριστική Αρχή του Προγράμματος 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 – 2020) σε συνεργασία με 
το Τμήμα Γεωργίας και τον Κυπριακό Οργανισμό Αγρο-
τικών Πληρωμών ανακοίνωσε την  Γ’ Προκήρυξη του 
Μέτρου 14 «Καλή διαβίωση των ζώων / Αιγοπροβά-
των». 
Το Μέτρο 14 προβλέπει την παροχή οικονομικών ενι-
σχύσεων στους αιγοπροβατοτρόφους που αναλαμβά-
νουν να εφαρμόσουν καθορισμένες δράσεις στα πλαί-
σια ενός διετούς σχεδίου καλής διαχείρισης για την 
ευημερία των αιγοπροβάτων.   Σημειώνεται ότι, στην 
Γ’ Προκήρυξη δικαίωμα συμμετοχής έχουν μόνο οι 
νεοεισερχόμενοι αιγοπροβατοτρόφοι που δημιούργη-
σαν νέες κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις στα πλαίσια 
της Α΄ Προκήρυξης του επενδυτικού Μέτρου 4.1 ή / 
και ολοκλήρωσαν την πρώτη εγκατάσταση τους στα 
πλαίσια της Α΄ Προκήρυξης του Μέτρου 6.1 για την 

εγκατάσταση νέων γεωργών και οι οποίοι  δεν είχαν 
δικαίωμα συμμετοχής στη Β΄ Προκήρυξη του Μέτρου 
14 (2019), είτε επειδή δεν είχαν κατά τη συγκεκριμέ-
νη Προκήρυξη κωδικό εκμετάλλευσης από το Τμήμα 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών είτε επειδή δεν είχαν ενι-
σχύσει τις κτηνοτροφικές τους εκμεταλλεύσεις με 
επαρκή αριθμό ζώων για συμμετοχή στο Μέτρο 14.    Ο 
συνολικός προϋπολογισμός που θα διατεθεί στο πλαί-
σιο της Γ’ Προκήρυξης ανέρχεται σε €1.000.000 και 
αιτήσεις μπορούν να υποβάλλονται από τις 25 Μάϊου 
2020 μέχρι τις 15 Ιουνίου 2020 στα Επαρχιακά Γεωρ-
γικά Γραφεία του Τμήματος Γεωργίας. 
Για τους όρους συμμετοχής στο Μέτρο οι ενδιαφε-
ρόμενοι μπορούν να προμηθευτούν το Ενημερωτικό 
Έντυπο του Μέτρου καθώς και τα Έντυπα Αίτησης από 
τα Επαρχιακά Γεωργικά Γραφεία του Τμήματος Γεωρ-
γίας και από τις ιστοσελίδες www.paa.gov.cy, www.
capo.gov.cy και www.moa.gov.cy/da.    

Οικονομική ενίσχυση αιγοπροβατοτρόφων
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ΕΙΔΗΣΕΙΣ

Τη συλλογή στοιχείων για την Απογραφή Γεωργικών 
και Κτηνοτροφικών Εκμεταλλεύσεων 2020 ξεκί-
νησε η Στατιστική Υπηρεσία. Σύμφωνα με σχετική 

ανακοίνωση, η απογραφή γεωργίας και κτηνοτροφίας δι-
εξάγεται σε όλα τα Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
με βάση τις διατάξεις του Κανονισμού (ΕΕ) 2018/1091 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχε-
τικά με τις ενοποιημένες στατιστικές για τις γεωργικές 
εκμεταλλεύσεις, προκειμένου να εξεταστούν οι τάσεις 
στη διάρθρωση των γεωργικών και κτηνοτροφικών εκ-
μεταλλεύσεων.
Οι πληροφορίες που θα συλλεχθούν θεωρούνται απα-
ραίτητες για την παρακολούθηση των διαρθρωτικών αλ-
λαγών που έχουν επέλθει στον γεωργικό τομέα και τη 
διαμόρφωση και εφαρμογή νέων πολιτικών για τη γεωρ-
γία και τις αγροτικές περιοχές γενικότερα, προστίθεται.
Τα στοιχεία αναμένεται να χρησιμοποιηθούν από το κοι-
νό ευρύτερα, τους ίδιους τους αγρότες και τις οργανώ-
σεις τους, τους ερευνητές και τους υπεύθυνους χάραξης 
πολιτικής για σκοπούς καλύτερης κατανόησης των δεδο-
μένων του γεωργικού και κτηνοτροφικού τομέα της Κύ-
πρου και των επιπτώσεων της γεωργίας στο περιβάλλον.
Σύμφωνα με την ανακοίνωση, οι πληροφορίες είναι ιδι-
αίτερα σημαντικές και σε επίπεδο ΕΕ, καθώς αποτελούν 
τη βάση για τον σχεδιασμό, την εφαρμογή, την παρα-
κολούθηση, την αξιολόγηση και την αναθεώρηση της 
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής (ΚΑΠ) και άλλων συναφών 
πολιτικών.
Η απογραφή γεωργίας και κτηνοτροφίας διενεργείται 
κάθε δέκα περίπου χρόνια. Αυτή είναι η έβδομη απογρα-
φή μετά την ανεξαρτησία της Κύπρου. Οι προηγούμενες 
απογραφές διεξήχθησαν τα έτη 1960, 1977, 1985, 1994, 
2003 και 2010.
Η απογραφή του 2020 καλύπτει μιας σειρά από θέματα, 
όπως τα γενικά χαρακτηριστικά της εκμετάλλευσης και 
του κατόχου (στοιχεία αναγνώρισης της εκμετάλλευσης, 
νομική μορφή και τρόπος διαχείρισης της εκμετάλλευ-
σης, χαρακτηριστικά του κατόχου ή/και του διαχειριστή 
όπως ηλικία, φύλο, νομική υπόσταση, γεωργική κατάρ-
τιση, κύρια απασχόληση, μορφή κατοχής της γης, θέση 
της εκμετάλλευσης), τη γη (χρήση γης ανά καλλιέργεια, 
άρδευση ανά καλλιέργεια, βιολογική γεωργία) και την 
κτηνοτροφία (αριθμός ζώων ανά φυλή και ηλικία, βιολο-
γική κτηνοτροφία).
Επίσης θα καλύπτει θέματα στέγασης ζώων και διαχεί-
ρισης κοπριάς (διαθέσιμοι χώροι για στέγαση ζώων, τε-
χνικές εφαρμογής κοπριάς και αποθήκευση), εργατικού 
δυναμικού (χαρακτηριστικά των ατόμων που εργάζονται 
στην εκμετάλλευση, άλλες κερδοσκοπικές δραστηριότη-
τες της εκμετάλλευσης) αλλά και τα μέτρα στήριξης για 
αγροτική ανάπτυξη.
Τα στοιχεία θα συλλεχθούν κατά την περίοδο Σεπτεμβρί-
ου 2020 - Απριλίου 2021. Η συλλογή των στοιχείων θα 
πραγματοποιηθεί με τη συμπλήρωση έντυπων ερωτη-
ματολογίων από τους απογραφείς της Στατιστικής Υπη-

ρεσίας, οι οποίοι θα επισκεφθούν τους κατόχους όλων 
των εκμεταλλεύσεων. Οι απογραφείς φέρουν ειδική 
ταυτότητα που τους έχει εκδώσει η Στατιστική Υπηρεσία. 
Όλοι οι απογραφείς που λαμβάνουν μέρος έχουν τύχει 

σχετικής εκπαίδευσης. Η απογραφή διεξάγεται με βάση 
τον περί Στατιστικής Νόμο Ν. 15(Ι) του 2000.  Σύμφωνα 
με τον Νόμο, η συμμετοχή στην απογραφή είναι υποχρε-
ωτική. Η Στατιστική Υπηρεσία υποχρεούται να τηρήσει 
τα στοιχεία που θα συγκεντρωθούν ως εμπιστευτικά. Θα 
χρησιμοποιηθούν αποκλειστικά και μόνο για την παρα-
γωγή αθροιστικών στοιχείων για στατιστικούς σκοπούς. 
Ο Νόμος παρέχει στους απογραφόμενους την απαραίτη-
τη διασφάλιση για την τήρηση του απορρήτου κατά την 
επεξεργασία των προσωπικών στοιχείων.
Για την επιτυχία της απογραφής, η Στατιστική Υπηρεσία 
βασίζεται στη συνεργασία και ενεργό συμμετοχή όλων 
των αγροτών, ώστε να διασφαλιστεί στον μέγιστο δυνατό 
βαθμό η ακρίβεια και η ποιότητα των στοιχείων που θα 
συλλεχθούν, συμπληρώνεται. Με την ευκαιρία της απο-
γραφής γεωργίας και κτηνοτροφίας, η Στατιστική Υπηρε-
σία δημοσιεύει πληροφοριακό γράφημα με τα τελευταία 
διαθέσιμα στατιστικά στοιχεία για τον γεωργοκτηνοτρο-
φικό τομέα. Διατίθεται επίσης ενημερωτικό φυλλάδιο, 
όπου απαντώνται ερωτήματα σε σχέση με τη χρησιμό-
τητα της απογραφής, ποιος συμμετέχει στην απογραφή, 
πότε και πώς θα συλλεγούν τα στοιχεία, τι είδους πλη-
ροφορίες απαιτούνται για τη γρήγορη συμπλήρωση του 
ερωτηματολογίου, πώς διασφαλίζεται το απόρρητο των 
πληροφοριών και των προσωπικών δεδομένων, πότε θα 
είναι διαθέσιμα τα αποτελέσματα της απογραφής κτλ.

Άρχισε η απογραφή γεωργικών 
και κτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων
Αυστηρότερες ποινές σε περιπτώσεις παραβιάσεων των επιτρεπτών ορίων φυτοφαρμάκων
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Πληροφορίες

Για περισσότερες πληροφορίες σχετικά με την 
απογραφή, οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να επι-
σκεφθούν την ιστοσελίδα της απογραφής γεωργί-
ας και κτηνοτροφίας 2020 www.agricensus2020.
gov.cy. Μπορούν επίσης να επικοινωνούν με τα 
κατά τόπους γραφεία της Στατιστικής Υπηρεσίας 
στα πιο κάτω τηλέφωνα:

Λευκωσία

22602222, 22602204

Λεμεσός

25270603, 25270602

Λάρνακα/Αμμόχωστος

24205834, 24205835

Πάφος

26804436, 26804443
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Προσπάθειες να αυξήσουν τα είδη των προϊό-
ντων που διατίθενται στους πάγκους των δι-
αδικτυακών λαϊκών αγορών καταβάλλουν οι 

διευθύνσεις των ηλεκτρονικών πλατφόρμων.  Εκτός 
από την έγκαιρη παράδοση των προϊόντων, όπως επί-
σης και τη διάθεση ποιοτικών προϊόντων,  στοχεύουν 
επίσης στην αύξηση της ποικιλίας των προϊόντων που 
περιλαμβάνονται στις ηλεκτρονικές πλατφόρμες, 
ώστε να καλύπτονται στο μέγιστο δυνατό βαθμό οι 
ανάγκες των καταναλωτών, οι οποίοι σήμερα μπο-
ρούν να εξασφαλίσουν διαδικτυακά φρέσκα, ποιοτι-
κά προϊόντα, όπως για παράδειγμα οπωροκηπευτικά, 
φρούτα, γαλακτοκομικά, κρασιά, μεταποιημένα προϊ-
όντα, παραδοσιακά προϊόντα και άλλα.  
Με την πάροδο του χρόνου και όσο ενημερώνονται 
οι καταναλωτές και οι παραγωγοί για τον τρόπο λει-
τουργίας τους, οι διαδικτυακές πλατφόρμες πώλησης 
αγροτικών προϊόντων ενισχύονται και δημιουργούν 
ένα νέο είδος αγοράς και διάθεσης των προϊόντων 
που παράγονται στον τόπος μας και όχι μόνο. 
Ήδη έχουν αυξηθεί σε έξι οι ηλεκτρονικές πλατφόρ-
μες που βρίσκονται αναρτημένες στην ιστοσελίδα 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος, από τις οποίες οι καταναλωτές 
μπορούν να προμηθευτούν διαδικτυακά τα προϊόντα 
τους. Αποδεικνύεται πως η προσπάθεια που ξεκίνησε 
εν μέσω κορωνοϊού, από ιδιωτική πρωτοβουλία και 
στηρίχθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και το Υφυπουργείο 
Έρευνας Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, και 
σχετίζεται με την υιοθέτηση εναλλακτικών τρόπων 
διάθεσης των γεωργικών προϊόντων, μπορεί να πετύ-
χει, να ενισχυθεί και μελλοντικά να εξελιχθεί. 
Είναι σημαντικό, όμως, οι διαδικτυακές πλατφόρμες 
να καθιερωθούν στη συνείδηση του κοινού, ενώ ση-
μαντική είναι και η σχέση εμπιστοσύνης που δημι-
ουργείται μεταξύ παραγωγών και καταναλωτών. 
Επιπλέον, η πρωτοβουλία αυτή καθιστά πιο δίκαιη την 
προώθηση προϊόντων απευθείας από τον παραγωγό 

στον καταναλωτή, αφού με αυτό τον τρόπο ουσιαστι-
κά δεν παρεμβάλλονται μεσάζοντες, αποφεύγονται 
οι αθέμιτες πρακτικές και βελτιώνεται το εισόδημα 
του παραγωγού. Επιπλέον, η πρωτοβουλία αυτή συμ-
βάλλει στην ψηφιακή εξοικείωση σημαντικού αριθ-
μού αγροτών
Τα μέτρα που λήφθηκαν για περιορισμό του covid-19 
επηρέασαν αρνητικά την αλυσίδα διάθεσης των 
φρέσκων αγροτικών προϊόντων, ιδιαίτερα μετά το 
κλείσιμο των λαϊκών αγορών.  Θέλοντας να στηρίξει 
τους Κύπριους παραγωγούς, το Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, σε συνερ-
γασία με το Υφυπουργείου Έρευνας και Καινοτομί-
ας, παρείχε σε ιδιωτικούς φορείς καθοδήγηση για να 
χρησιμοποιήσουν τις διαδικτυακές πλατφόρμες με 
στόχο την πώληση των προϊόντων τους.  Στο πλαίσιο 
αυτό, το Τμήμα Γεωργίας προέβη σε ενημέρωση των 
παραγωγών, υποστηριζόμενο από τα Επαρχιακά του 
Γραφεία και τις Αναπτυξιακές Εταιρίες. 
Για να πετύχει το εγχείρημα, έπρεπε να ενημερω-
θούν οι καταναλωτές, ώστε να αρχίσουν να αναζη-
τούν τα φρέσκα αγροτικά προϊόντα μέσω διαδικτύου, 
δίνοντας έτσι ένα θετικό μήνυμα προς τους παραγω-
γούς και κίνητρο για να ενταχθούν περισσότεροι στη 
διαδικτυακή αγορά. Έγιναν διάφορες προσπάθειες 
ενημέρωσης του κοινού, τόσο με συνέντευξη Τύπου 
όσο και με παρουσίαση των διαδικτυακών πλατφόρ-
μων σε ενημερωτικές εκπομπές σε τηλεοπτικούς 
σταθμούς. 
Η ενημέρωση του κοινού για τις πλατφόρμες είναι 
χρήσιμο να συνεχιστεί, παρά την άρση των μέτρων 
για περιορισμό του covid-19 και την επαναλειτουργία 
των λαϊκών αγορών, καθώς υπάρχουν καταναλωτές 
που δεν μπορούν να ψωνίσουν φρέσκα λαχανικά από 
τη λαϊκή αγορά, επειδή η λειτουργία της συμπίπτει 
με εκείνη των καταστημάτων και των γραφείων, προ-
τιμούν γενικά το διαδίκτυο για τις αγορές τους (ιδιαί-
τερα οι νεότεροι) και δεν μπορούν να μετακινηθούν 
εύκολα για λόγους υγείας.  

γεωργοκτηνοτροφος

Eμπλουτίζονται οι online «λαϊκές» αγορές
Κυπριακές διαδικτυακές πλατφόρμες πώλησης αγαθών που στοχεύουν στην ποιότητα, τη φρεσκάδα και την ποικιλία

Ψώνια με ένα κλικ

Οι έξι πλατφόρμες που βρίσκονται στην ιστοσελίδα του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περι-
βάλλοντος είναι:

www.genuin.com.cy
Η GenuIN φέρνει τον καταναλωτή σε επαφή με πολλά 
παραδοσιακά αλλά και μοντέρνα, χειροποίητα, αυθεντι-
κά αλλά και φρέσκα προϊόντα που παρασκευάζονται από 
τους τοπικούς μας παραγωγούς. 

www.svelta.com.cy
Υπηρεσίες ηλεκτρονικού εμπορίου και άμεσης παράδο-
σης από personal shoppers, που επισκέπτονται τα συ-
νεργαζόμενα καταστήματα, αγοράζουν τα προϊόντα που 
επέλεξαν οι πελάτες του Svelta και τους τα παραδίδουν. 

https://directagro.net/
Η πλατφόρμα στηρίζει τις συναλλαγές μεταξύ παραγω-
γών και επαγγελματιών αγοραστών (χονδρική), σε εθνι-
κό και διεθνές επίπεδο, καθώς και μεταφορά και ασφαλή 
συναλλαγή μεταξύ των δυο μερών. 

facebook.com/kentro.provolis.
paradosiakon.proionton/
Το Κέντρο Προώθησης Παραδοσιακών Προϊόντων Κύ-
πρου έχει άμεση επαφή και συνεργασία με τον παραγω-
γό και τον καταναλωτή. Προμηθεύουν το καταναλωτικό 
κοινό ΜΟΝΟ ΚΥΠΡΙΑΚΑ ΠΡΟΙΟΝΤΑ κι έχει άμεση πληρο-
φόρηση από ποιον παραγωγό και ποια περιοχή είναι τα 
προϊόντα.

ΚΑΒΑ 24/7 - kava247.com/
Απευθύνεται σε παραγωγούς και μικρούς εμπόρους. 
Μπορούν να ψωνίζουν τόσο νοικοκυριά όσο και μικρές 
επιχειρήσεις του τομέα της εστίασης, που δεν έχουν τη 
δυνατότητα να έχουν μεγάλο στοκ και να ανεφοδιάζονται 
τακτικά.

Errand Pro - www.errandpro.eu 
Φέρνει σε επαφή Κύπριους παραγωγούς και προμηθευ-
τικές εταιρείες ποιοτικών προϊόντων με επαγγελματίες 
της εστίασης και του τουρισμού. 
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γεωργοκτηνοτροφος

Την πρότασή του για τη βελτίωση της ανταγωνιστι-
κότητας στον τομέα της γεωργίας δημοσιοποίησε 
το Συμβούλιο Οικονομίας και Ανταγωνιστικότητας, 

τονίζοντας παράλληλα ότι παρά την φθίνουσα πορεία 
του τομέα της γεωργίας τις τελευταίες δεκαετίες, «οι 
επιπτώσεις της πανδημίας που αντιμετωπίζουμε σήμερα 
προσφέρουν μια πρώτης τάξης ευκαιρία για επαναπροσ-
διορισμό του». Σύμφωνα με το Συμβούλιο Οικονομίας 
και Ανταγωνιστικότητας, οι εισηγήσεις του «προσβλέ-
πουν στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του τομέα, 
κυρίως μέσω της μείωσης των τιμών, της αύξησης της 
αξίας παραγωγής και της βελτίωσης της ποιότητας των 
γεωργικών προϊόντων, παράλληλα με την ενίσχυση του 
εισοδήματος των παραγωγών».
Οι εισηγήσεις του, σύμφωνα με το Συμβούλιο Οικονομίας 
και Ανταγωνιστικότητας, λαμβάνουν υπόψη τις διεθνείς 
τάσεις και προοπτικές για τον τομέα, περιλαμβανομένων 
των νέων δεδομένων, προκλήσεων αλλά και ευκαιριών 
που έχουν αναδειχθεί από την εξάπλωση και τις επιπτώ-
σεις της πανδημίας του Covid-19, τόσο στην παγκόσμια 
όσο και στην εγχώρια οικονομία, αλλά και οι ευρωπαϊκές 
προτεραιότητες για τον τομέα, όπως αυτές αντικατοπτρί-
ζονται στους 9 στόχους της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής 
(ΚΑΠ) της ΕΕ.      
Αναφέρει ότι γενικός στόχος για τον τομέα της γεωργί-
ας στην Κύπρο «θα πρέπει να είναι η αύξηση της παρα-
γωγικότητάς του,  μέσω ελαχιστοποίησης του κόστους,  
μεγιστοποίησης της αξίας παραγωγής, και παράλληλα 
βελτιστοποίησης της ποιότητας γεωργικών και κτηνοτρο-
φικών προϊόντων στο πλαίσιο της αποτελεσματικότερης 
κατανομής των περιορισμένων πόρων στην ευρύτερη 
οικονομία.
Ενδεικτικά, το Συμβούλιο αναφέρει ότι η φθίνουσα πο-
ρεία για τον τομέα τις τελευταίες δεκαετίες οδήγησε στη 
μείωση της μεικτής προστιθέμενης αξίας του τομέα ως 
ποσοστό της συνολικής προστιθέμενης αξίας στην οικο-
νομία από το 5,2% το 1995, στο 3,8% το 2000 και στο 
2,3% το 2019, ενώ η απασχόληση στον τομέα, ως ποσο-
στό της συνολικής απασχόλησης, έχει μειωθεί στο 2,4% 
το 2019 από το 5,3% το 2000. Αντίστοιχα, αναφέρει ότι 
η συνεισφορά του τομέα των υπηρεσιών στο ακαθάριστο 
εγχώριο προϊόν (ΑΕΠ) υπερβαίνει το 80% αντανακλώ-
ντας την σταδιακή μετατροπή της κυπριακής οικονομίας 
από εξαγωγέα μεταλλευμάτων και γεωργικών προϊόντων 
την περίοδο 1961-73 και εξαγωγέα μεταποιημένων αγα-
θών κατά το τελευταίο μέρος της δεκαετίας του `70 και 
τις αρχές της δεκαετίας του `80, σε διεθνές τουριστικό, 
επιχειρηματικό και κέντρο παροχής υπηρεσιών κατά τις 
τελευταίες τρεις δεκαετίες.
Προσθέτει ότι για την επιτυχή και αποτελεσματική υλο-
ποίηση τους θα πρέπει να προηγηθούν εκ μέρους των 
αρμόδιων αρχών οι απαιτούμενες εις βάθος αναλύσεις 
και μελέτες βιωσιμότητας, στις οποίες να λαμβάνονται 
υπόψη όλες οι παράμετροι και προκλήσεις που ήδη 
εντοπίζονται ή και ενδέχεται να προκύψουν από την 
εφαρμογή των προτεινόμενων μέτρων.
Στο πλαίσιο αυτό, το Συμβούλιο Οικονομίας και Ανταγω-
νιστικότητας προχωρεί με μια σειρά συστάσεων για την 
ενίσχυση του τομέα, ενώ επισημαίνει ορισμένες από τις 
μεγαλύτερες αδυναμίες για την μειωμένη ανταγωνιστι-
κότητα του τομέα, οι οποίες είναι το χαμηλό επίπεδο δι-
αφοροποίησης της γεωργικής παραγωγής και η έλλειψη 

τυποποίησης, το μικρό βαθμό ενσωμάτωσης των παρα-
γωγών στην αγορά και τη περιορισμένη διαπραγματευτι-
κή θέση τους στην αλυσίδα αξίας του αγροδιατροφικού 
τομέα, τα χαμηλά επίπεδα εκσυγχρονισμού και υιοθέτη-
σης σύγχρονων ή και καινοτόμων συστημάτων τόσο κατά 
την παραγωγή όσο και κατά την μεταποίηση γεωργικών 
προϊόντων και η γήρανση των απασχολούμενων.
Συγκεκριμένα, το Συμβούλιο προβαίνει σε εισηγήσεις 
για την παραγωγή και προώθηση διαφοροποιημένων 
προϊόντων, σημειώνοντας ότι παρατηρείται μία στροφή 
προς την κατανάλωση ποιοτικότερων και πιο υγιεινών 
τροφίμων, εξέλιξη η οποία δίνει τη δυνατότητα σε μικρές 

μεσογειακές χώρες, όπως η Κύπρος, να προωθήσουν το-
πικά και διαφοροποιημένα προϊόντα, όπως βιολογικά, με 
υψηλότερη προστιθέμενη αξία.
Επίσης, εισηγείται την βελτιστοποίηση κόστους παραγω-
γής και εφοδιαστικής αλυσίδας μέσω του εκσυγχρονι-
σμού και την αντιμετώπιση της γήρανσης του γεωργικού 
πληθυσμού και αξιοποίηση της ανεκμετάλλευτης γης.
Αναφορικά με την αξιοποίηση της γνώσης και της τεχνο-
λογίας, το Συμβούλιο Οικονομίας και Ανταγωνιστικότη-
τας εισηγείται μελέτη και υιοθέτηση καλών πρακτικών 
άλλων χωρών στον τομέα (π.χ. μέθοδοι παραγωγής σε 
μη αρόσιμη γη, βελτίωση άρδευσης), αξιοποίηση νέας 
τεχνολογίας στην παραγωγή και διάθεση των προϊό-
ντων για μείωση των λειτουργικών εξόδων (κυρίως του 

κόστους παραγωγής) και του αντίκτυπου της κλιματικής 
αλλαγής στην απόδοση της παραγωγής, επένδυση σε 
έρευνα και καινοτομία με σκοπό την βελτιστοποίηση της 
παραγωγικότητας και βελτίωση της ανταγωνιστικότητας 
του τομέα και προώθηση της εμπλοκής των ακαδημαϊ-
κών ιδρυμάτων και ερευνητικών κέντρων για αξιοποίηση 
της εμπειρογνωμοσύνης του επιστημονικού προσωπι-
κού καθώς και της υπάρχουσας τεχνογνωσίας από όλους 
τους εμπλεκόμενους φορείς στον τομέα.
Επιπλέον, εισηγείται την εστίαση σε εξειδικευμένα προ-
ϊόντα (niche), όπως βιολογικά και τοπικά, και παράλληλη 
βελτίωση της ποιότητας τους, την εγγραφή περισσότε-
ρων τοπικών προϊόντων ως ΠΟΠ (Προστατευόμενη Ονο-
μασία Προέλευσης) και ΠΓΕ (Προστατευόμενη Γεωγρα-
φική Ένδειξη), τη συλλογική προσπάθεια δημόσιου και 
ιδιωτικού τομέα για προβολή και προώθησή τους στις 
διεθνείς αγορές και στις τοπικές τουριστικές επιχειρή-
σεις (branding) και την ευαισθητοποίηση των ντόπιων 
καταναλωτών για αγορά κυπριακών τροφίμων.
Σε σχέση με την βελτίωση της ποιότητας και νέο σύστη-
μα διάθεσης προϊόντων από τους παραγωγούς, το Συμ-
βούλιο εισηγείται την ανάπτυξη και λειτουργία ηλεκτρο-
νικής πλατφόρμας για διεκπεραίωση αγοραπωλησίας γε-
ωργικών προϊόντων μέσω μιας απλοποιημένης μορφής 
διαπραγμάτευσης τιμών ή δημοπρασίας και λειτουργία 
αποθετηρίων με  ενδεδειγμένες διαδικασίες αποθήκευ-
σης και διανομής.
Επιπλέον, αναφορικά με την κατανομή και αξιοποίηση 
αδιάθετων πόρων στον τομέα, το Συμβούλιο εισηγείται 
την άδεια χρήσης αδιάθετων καλλιεργήσιμων τεμαχίων 
γης μέσω ηλεκτρονικής δημοπρασίας ή άλλων μηχανι-
σμών μίσθωσης και παροχής κινήτρων, καθώς και κίνη-
τρα σε ανέργους για ενασχόληση στον γεωργικό τομέα, 
σε συνδυασμό με την προώθηση μέτρων για προσέλκυ-
ση και εγκατάσταση των νέων σε ορεινές και άλλες γε-
ωργικά εκμεταλλεύσιμες περιοχές.

Κλειδί η βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας μέσω 

αύξησης της παραγωγικότητας 
και μείωσης του κόστους

Εμπιστοσύνη στην κυπριακή γεωργία
Ενθαρρυντικές οι εκτιμήσεις του Συμβουλίου Οικονομίας και Ανταγωνιστικότητας



Κυπριακό

γιατί έτσι
μεγαλώσαμε!

Φρέσκο
Γάλα...

www.enak.com.cyΑγίου Γεωργίου 3, 7600 Αθηένου, Κύπρος 

3 St. George, 7600 Athienou, Cyprus 

+357 24 52 25 70

+357 24 52 21 80 info@enak.com.cy

Τα μέλη μας λειτουργούν και ασχολούνται με την 
παραγωγή γάλακτος από τα μέσα της δεκαετίας του 70 
και κουβαλούν μια σημαντική εμπειρία και ιστορία. Η 
ομάδα μας δημιουργήθηκε τον Απρίλιο του 2015 και 
αποτελείται από 16 μέλη τα οποία αντιπροσωπεύουν 
περίπου το 12% της παραγωγής γάλακτος στην Κύπρο.

Στόχος μας είναι να προσφέρουμε υψηλής ποιότητας 
γάλα, που ενισχύει σε βιταμίνες και ανόργανα συστατικά 
όπως ασβέστιο, φώσφορο και βιταμίνη Β2 αλλά και 
ενέργεια.

Όραμα μας είναι η συνεχής βελτίωση και διατήρηση 
της ψηλής ποιότητας του γάλακτος καθώς και η σωστή 
ευημερία των ζώων μας.
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Ανταποκρινόμενο στις αυξημέ-

νες ανάγκες φροντίδας ιδιαίτερα 

των συμπολιτών μας που ανή-

κουν στην τρίτη ηλικία και στις ευάλωτες 

ομάδες αλλά και την ανάγκη για στήριξη 

του τομέα της γεωργοκτηνοτροφίας, το 

Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε στις 

7 Οκτωβρίου την παραχώρηση ειδικής 

άδειας εισόδου στην Κυπριακή Δημοκρα-

τία σε οικιακές βοηθούς και σε εργάτες 

του τομέα της γεωργίας και κτηνοτροφί-

ας που προέρχονται από χώρες που δεν 

εμπίπτουν στις κατηγορίες A και B.

Σύμφωνα με ανακοίνωση του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών, αιτήσεις για άδεια 

εισόδου και εργασίας θα υποβάλλονται 

από τους εργοδότες στο Τμήμα Αρχείου 

Πληθυσμού και Μετανάστευσης. Μετά 

την έγκριση της αίτησης, ο εργοδότης θα 

μπορεί να παραλάβει τη σχετική άδεια 

νοουμένου ότι θα καταβάλει το τέλος 

που θα καλύπτει μέρος του κόστους πε-

ριορισμού σε τουριστικά καταλύματα, για 

συνολική περίοδο 14 ημερών από την 

ημερομηνία άφιξης, καθώς και το κόστος 

πραγματοποίησης δυο εργαστηριακών 

ελέγχων για την πανδημία του κορωνο-

ϊού. Το τέλος μπορεί να καταβάλλεται 

είτε στα λογιστήρια των Επαρχιακών Δι-

οικήσεων είτε στα Κέντρα Εξυπηρέτησης 

του Πολίτη είτε στο Τμήμα Αρχείου Πλη-

θυσμού και Μετανάστευσης.

Επισημαίνεται ότι για είσοδο στη Δημο-

κρατία παραμένει η προϋπόθεση υπο-

βολής αίτησης ειδικής άδειας εισόδου 

μέσω της πλατφόρμας Cyprus Flight Pass 

επισυνάπτοντας αντίγραφο της σχετικής 

άδειας εισόδου από το Τμήμα Αρχείου 

Πληθυσμού και Μετανάστευσης καθώς 

επίσης και της απόδειξης πληρωμής του 

πιο πάνω τέλους.

Ειδική άδεια εισόδου στην ΚΔ σε οικιακές βοηθούς 
και εργάτες του τομέα γεωργίας και κτηνοτροφίας

Βιολογικά είδη στα σχολικά κυλικεία

Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για στήριξη της γεωργοκτηνοτροφίας

γεωργοκτηνοτροφος

Στείλτε τα άρθρα σας στο τηλ. 24 400664 ή στο email: georgoktinotrofos@gmail.com

Bήμα ανταλλαγής ιδεών και κατάθεσης προτάσεων

Με μέτρα προφύλαξης κατά της εξάπλωσης 
του COVID-19 λειτουργούν και τα κυλικεία 
στα σχολεία, τα οποία είναι υποχρεωμέ-
να να διαθέτουν τα βασικά είδη, δηλαδή, 
νερό, σάντουιτς, αρτοποιητικά είδη, γαλα-
κτοκομικά προϊόντα και φυσικούς χυμούς. 
Το μεγάλο στοίχημα για τους κυλικειάρχες 
είναι κατά πόσο θα μπορέσουν να επιβιώ-
σουν στη βάση των υγειονομικών πρωτο-
κόλλων που λειτουργούν φέτος τα σχολεία 
ελέω κορωνοϊού. 
Για θέματα υγιεινής ασφάλειας των προϊό-
ντων που διατίθενται στους μαθητές, απο-
φασίστηκε όπως πωλούνται μόνο συσκευ-
ασμένα προϊόντα. Ως εκ τούτου, όλα τα αρ-
τοποιητικά είδη και τα σάντουιτς θα πρέπει 
να είναι κλειστά σε ατομικές συσκευασίες 
κατάλληλες για τρόφιμα. Στη διάθεση των 
μαθητών υπάρχουν προϊόντα που μπορούν 

να αντικαταστήσουν το καθημερινό κο-
λατσιό, όπως σάντουιτς και αρτοποιητικά 
είδη, μέχρι γάλα, γιαούρτια, χυμούς, νερό 
και διάφορα σνακς. Ακόμα και παγωτά και 
νωπά φρούτα μπορούν να προμηθευτούν 
τα παιδιά, όπως επίσης βιολογικά προϊόντα, 
και προϊόντα για άτομα με ειδικές διατρο-
φικές ανάγκες, όπως για παιδιά με διαβήτη.
Τα είδη που προσφέρονται στους μαθητές 
από τα σχολικά κυλικεία περνούν κυριολε-
κτικά από κόσκινο προτού ενταχθούν στους 
επίσημους καταλόγους τόσο της δημοτικής, 
όσο της μέσης γενικής και μέσης τεχνικής 
και επαγγελματικής εκπαίδευσης. 
Σε αυτό σημαντικό ρόλο παίζει το γεγο-
νός ότι τα προϊόντα που προτείνονται από 
τους προμηθευτές θα πρέπει να λάβουν 
την έγκριση της Επιστημονικής Επιτροπής 
Ελέγχου  Σχολικών Κυλικείων του Υπουρ-

γείου Παιδείας, προτού εισαχθούν στον 
τιμοκατάλογο. Η πρόεδρος της Επιστημο-
νικής Επιτροπής  της Κεντρικής Επιτροπής 
Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων (Κ.Ε.Ε.Σ.Κ.) 
Δρ Φρόσω Χατζηλουκά, επιστήμονας τρο-
φίμων, ανέφερε ότι επιδεικνύεται ιδιαί-
τερη ευαισθησία σε θέματα που αφορούν 
την υγεία και την υγιεινή διατροφή των μα-
θητών και τα προϊόντα είναι αρκετά για να 
καλύψουν τις ανάγκες όλων των παιδιών. 
Υπάρχουν προϊόντα βιολογικής καλλιέργει-
ας μετά από συστάσεις της Κομισιόν, όπως 
επίσης και προϊόντα χωρίς πρόσθετη ζάχα-
ρη, ακόμα και χωρίς γλουτένη. Ένα αρνητι-
κό στοιχείο είναι ότι πολλά από τα προϊόντα 
δεν είναι στη διάθεση όλων των μαθητών 
Παγκύπρια, κυρίως σε σχολεία αγροτικών 
περιοχών, αφού οι προμηθευτές δεν μετα-
βαίνουν σε όλες τις περιοχές. 
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Έκκληση Κέντρου Φυσικής και Πολιτιστικής Κληρονομιάς για τερματισμό της εκκοπής μαύρης Πεύκης 

ΕΙΔΗΣΕΙΣ

Επείγουσα έκκληση προς τον Υπουργό 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Πε-
ριβάλλοντος, στη δικαιοδοσία του οποίου 
υπάγεται το Τμήμα Δασών, όπως σταμα-
τήσουν άμεσα οι εκκοπές μαύρης Πεύκης 
στο δάσος του Προδρόμου, απευθύνει το 
Κέντρο Φυσικής και Πολιτιστικής Κληρο-
νομιάς. 
Το Κέντρο προσθέτει ότι η  έκκληση 
απευθύνεται και προς κάθε άλλο φορέα 
του δημοσίου (Επίτροπος Περιβάλλοντος, 
Επίτροπος Τροόδους κ.ά), και του ιδιωτι-
κού τομέα (πολιτικά κόμματα, Οικολόγοι, 
κ.ά.) και σε κάθε υπεύθυνο ευαισθητο-
ποιημένο πολίτη, που μπορεί να επηρεά-
σει θετικά προς αυτή την κατεύθυνση και 
να σταματήσει το «ανοσιούργημα αυτό 
εις βάρος της φυσικής κληρονομιάς του 
Τροόδους και της κοινότητας του Προδρό-
μου». Στην ανακοίνωση αναφέρεται ότι 
από τον περασμένο Φεβρουάριο και μέχρι 
σήμερα το Τμήμα Δασών, κάνοντας χρήση 
της «αναχρονιστικής πρακτικής να βγά-
ζει πεύκα προς πώληση σε ιδιώτες μέσω 
προσφορών, πρακτική που εφάρμοζε στο 
παρελθόν και το Τμήμα Αρχαιοτήτων και 
πωλούσε αρχαιότητες, καταστρέφει ένα 
από τα ομορφότερα δάση του Τροόδους 
και ειδικότερα της περιοχής του Προδρό-
μου».  
Το Κέντρο εκφράζει την άποψη ότι «το 
πρόσχημα του Τμήματος Δασών περί ανα-
νέωσης των δασών δεν μπορεί να ισχύ-
σει, γιατί το δάσος αυτό και τα υπόλοιπα 
που ανήκουν στο Εθνικό Πάρκο Τροόδους, 
είναι διατηρητέα μνημεία της Φύσης και 
πρέπει να διατηρούν την αυθεντικότητά 
τους χωρίς οποιεσδήποτε επεμβάσεις, 

όπως αυτό γινόταν εδώ και εκατομμύρια 
χρόνια» και κάνει λόγο για «βάναυσο τρό-
πο με τον οποίο έχουν κοπεί τα δένδρα 
και για κατάφωρο βιασμό της Φύσης».
Εκφράζει επίσης την άποψη ότι το πρό-
σχημα περί ανανέωσης των δασών της 
Κύπρου έχει χρησιμοποιηθεί ως δικαιο-
λογητικό για εξυπηρέτηση συμφερόντων 
ιδιωτών που εμπορεύονται την ξυλεία και 
καλείται τον αρμόδιο Υπουργό και τον Δι-
ευθυντή του Τμήματος Δασών να δώσουν 
στη δημοσιότητα τα στοιχεία πώλησης 
των συγκεκριμένων δεκάδων δένδρων 

μέσα στο πλαίσιο της διαφάνειας που 
πρέπει να υπάρχει, ώστε να πληροφο-
ρηθούν οι πολίτες στους οποίους ανήκει 
αυτή η δασική κληρονομιά, ποιοι έκριναν 
ότι τα δένδρα αυτά έπρεπε να βγουν στην 
πώληση, για ποιους λόγους, πόσα και σε 
ποιους πωλήθηκαν και εάν αυτοί οι αγο-
ραστές είναι οι ίδιοι που αγοράζουν κάθε 
φορά δένδρα από τον δασικό πλούτο της 
Κύπρου. Στην ανακοίνωση αναφέρει ότι 
η  μαύρη πεύκη (pinus nigra) είναι «είδος 
προς εξαφάνιση» αφού έχει απομείνει 
μόνο στον Όλυμπο και στις γύρω βουνο-

κορφές.  Τέλος, παραθέτει δήλωση της 
πανεπιστημιακού δασολόγου και ειδικού 
επί των δασών της Κύπρου, Καθηγήτριας 
Julia Ellis Burnet, η οποία έχει κάνει και 
τη διδακτορική της διατριβή επάνω στα 
δάση της Κύπρου, και η οποία «αντέδρα-
σε αμέσως μετά που πληροφορήθηκε την 
καταστροφή του εν λόγω δάσους μέσα 
στο Εθνικό Πάρκο Τροόδους και είδε τις 
φωτογραφίες, στην οποία η δασολόγος 
εκφράζει μεγάλη λύπη και διερωτάται για 
την πορεία του Τμήματος Δασών Κύπρου 
σε σχέση με την περιβαλλοντική ηθική».

Kαταστρέφεται το δάσος Προδρόμου

Προέγκριση για δημιουργία «Τοπικής Αγοράς Πα-
ραγωγών Λάρνακας», έλαβε ο Σύλλογος Γυναικών 
Υπαίθρου Λάρνακας, ο οποίος ανακοίνωσε ότι «η 
προέγκριση λήφθηκε μετά από αίτηση στο Καθε-
στώς 16.4 – Βραχείες Αλυσίδες και Τοπικές Αγορές 
στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης 2014 – 2020 του Υπουργείου Γεωργίας Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος».
Προστίθεται ότι «η «Τοπική Αγορά» θα λειτουργήσει 
στον υπαίθριο χώρο των εγκαταστάσεων του Συλλό-
γου στον Αγιο Θεόδωρο. Η λειτουργία της «Τοπικής 
Αγοράς» είναι ένα όραμα που έγινε όνειρο και ένας 
στόχος που τελικά επιτεύχθηκε, αφού θεωρείται 
πολύ σημαντική για την περιοχή καθώς θα στηρίξει 
τους παραγωγούς και θα δώσει την ευκαιρία στους 
καταναλωτές να αγοράζουν φρέσκα προϊόντα κα-
τευθείαν από τον παραγωγό». Αναφέρεται ακόμα 

ότι «για ακόμα μια φορά η καλή δουλειά, η συνερ-
γασία και η επιμονή έφερε αποτελέσματα». 
Σύμφωνα με το δελτίο Τύπου «η Πρόεδρος του 
Συλλόγου Γυναικών Υπαίθρου Λάρνακας Αννα Κο-
σμά εξέφρασε ευχαριστίες στους εμπλεκόμενους 
Λειτουργούς του Τμήματος Γεωργίας και της δια-
χειριστικής αρχής για την συνεργασία που έφερε 
το επιθυμητό αποτέλεσμα μετά από μήνες σκληρής 
δουλειάς και προσπάθειας».
Σημειώνεται ακόμα ότι παρά το γεγονός πως «το 
μεγάλο στοίχημα για έγκριση κερδήθηκε, τώρα 
πρέπει να κερδίσουμε το στοίχημα της λειτουργί-
ας. Ο Σύλλογος ως συντονιστής της όλης δράσης θα 
καταβάλει κάθε δυνατή  προσπάθεια για την ορθή 
λειτουργία της «Τοπικής Αγοράς» εφαρμόζοντας το 
σύνθημα #αγοράζωτοπικά #στηρίζωκύπριουςπαρα-
γωγούς #μαζίμπορούμε»

Τοπική Αγορά Παραγωγών από το Σύλλογο Γυναικών Υπαίθρου Λάρνακας

Ο Σύλλογος Γυναικών Υπαίθρου Λάρνακας 
αναπτύσσει πλούσια κοινωνική δράση
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ΝΕΑ ΑΠΟ ΤΟΝ ΚΟΣΜΟ

«Η καλή είδηση μέσα σε όλες αυτές τις κακές ειδή-
σεις είναι ότι αρχίζουμε να καταλαβαίνουμε» πως 
η κατάσταση αυτή δεν είναι ανεκτή, υπογραμμίζει 
ωστόσο ο επικεφαλής του WWF.
Η έκθεση Ζωντανός Πλανήτης συνοδεύεται φέτος 
από μια ακτίνα ελπίδας, με την ταυτόχρονη παρου-
σίαση μιας μελέτης που πραγματοποιήθηκε με μια 
σαρανταριά άλλες ΜΚΟ και ερευνητικά ινστιτούτα. 
Η μελέτη με τίτλο «Κάμπτοντας της καμπύλη», που 
δημοσιεύεται επίσης στην επιθεώρηση Nature, πε-
ριλαμβάνει μια σειρά σεναρίων με δράσεις για την 
προστασία της φύσης ή των ειδών, αλλά και για τη 
μείωση του αποτυπώματος της αγροτικής παραγω-
γής ή της ανθρώπινης κατανάλωσης, ιδιαίτερα προ-
ϊόντων που προέρχονται από την κτηνοτροφία.
«Το πιο αισιόδοξο σενάριο, το οποίο συνδυάζει 
όλες αυτές τις παρεμβάσεις, μας επιτρέπει να θε-

ωρήσουμε πως είναι δυνατό να αντιστρέψουμε τη 
μείωση της βιοποικιλότητας μέχρι το έτος 2050», 
εξηγεί ο Νταβίντ Λεκλέρ, ερευνητής στο Διεθνές 
Ινστιτούτο Ανάλυσης Εφαρμοσμένων Συστημάτων 
(IIASA) και βασικός συντάκτης της έρευνας. Αυτή 
η «ολοκληρωμένη» στρατηγική (δράση σε πολλούς 
μοχλούς) επιτρέπει εξάλλου, σύμφωνα με τους 
ερευνητές, να αποφευχθούν αρνητικές παρενέρ-
γειες όπως μια αύξηση των τιμών των τροφίμων, 
σαν αυτές που προκάλεσαν «εξεγέρσεις της πεί-
νας» στη διάρκεια της τελευταίας δεκαετίας σε 
ορισμένες περιοχές του κόσμου.
Σενάρια που περιλαμβάνουν δράση σε έναν ή δύο 
μοχλούς θα επέτρεπαν, σύμφωνα με ορισμένους, 
να αντιστραφεί η καμπύλη, αλλά πιο αργά, ή να 
ελαχιστοποιηθούν οι απώλειες.  Όμως υπάρχει 
επείγουσα ανάγκη, επιμένει ο Νταβίντ Λεκλέρ. 

«Οποιαδήποτε καθυστέρηση στην ανάληψη δρά-
σης θα επιφέρει νέες απώλειες βιοποικιλότητας».
Ωστόσο τα οικοσυστήματα έχουν «σημεία χωρίς 
επιστροφή», πέρα από τα οποία δεν αποκαθίστα-
νται πλέον. Και ένα είδος που εξαφανίζεται, εξα-
φανίζεται «για πάντα». Μπροστά σ` αυτή την κατά-
σταση «οι άνθρωποι αρχίζουν να ανησυχούν», εκτι-
μά ο Μάρκο Λαμπερτίνι. « Έχουμε ηθικό καθήκον 
συνύπαρξης με τον πλανήτη, όμως τώρα υπάρχει 
επίσης αυτό το νέο στοιχείο, ο αντίκτυπος στις κοι-
νωνίες μας, την οικονομία μας και, ασφαλώς, στην 
υγεία μας». Και καθώς το 2021 πρόκειται να πραγ-
ματοποιηθούν πολλές μεγάλες διεθνείς σύνοδοι 
για τη βιοποικιλότητα (αφού αναβλήθηκαν εξαιτίας 
της πανδημίας), ο Λαμπερτίνι απευθύνει έκκληση 
να επιτευχθούν «φιλόδοξες συμφωνίες με ισχυρές 
δεσμεύσεις και χειροπιαστούς στόχους».

ΤΟ ΑΙΣΙΟΔΟΞΟ ΣΕΝΑΡΙΟ

Υπάρχει χρόνος για δράση και περιορισμό της καταστροφής

Ο κόσμος έχασε πάνω από τα δύο 

τρίτα των πληθυσμών άγριων 

ζώων μέσα σε λιγότερο από 50 

χρόνια, κυρίως εξαιτίας της ανθρώπινης 

δραστηριότητας, προειδοποιεί σήμερα 

το Παγκόσμιο Ταμείο για τη Φύση (WWF), 

το οποίο επισημαίνει τους κινδύνους απ` 

αυτή την κατάρρευση για το μέλλον της 

ανθρωπότητας.

Από το 1970 έως το 2016, εξαφανίσθηκε 

το 68% αυτής της άγριας πανίδας, σύμ-

φωνα με τον Δείκτη Ζωντανός Πλανήτης, 

εργαλείο αναφοράς που δημοσιεύεται 

κάθε δύο χρόνια από το WWF. Η κύρια 

αιτία είναι η καταστροφή φυσικών οικο-

συστημάτων, κυρίως για τη γεωργία, μια 

τάση που υπάρχει κίνδυνος να ευνοήσει 

νέες πανδημίες τύπου Covid-19 φέρνο-

ντας σε επαφή ανθρώπους και ζώα, κάτι 

που ευνοεί τη μετάδοση ιών από είδος σε 

είδος.

Ο δείκτης αυτός, ο οποίος διαμορφώνεται 

σε συνεργασία με την Ζωολογική Εται-

ρεία του Λονδίνου, λαμβάνει υπόψη περί-

που 4.000 είδη σπονδυλωτών, που κατα-

νέμονται σε περίπου 21.000 πληθυσμούς 

ζώων σε όλον τον κόσμο. Καταγράφει μια 

νέα επιτάχυνση της μείωσης της βιοποικι-

λότητας, η οποία βρισκόταν στο 60% στην 

προηγούμενη έκθεση το 2018 (περίοδος 

1970/2014). «Εδώ και 30 χρόνια βλέ-

πουμε την πτώση να επιταχύνεται και το 

πράγμα συνεχίζει προς την κακή κατεύ-

θυνση», συνοψίζει μιλώντας στο Γαλλικό 

Πρακτορείο ο Μάρκο Λαμπερτίνι, παγκό-

σμιος διευθυντής του WWF. «Παρευρι-

σκόμαστε στην καταστροφή της φύσης 

από την ανθρωπότητα. (...) Πρόκειται εκ 

των πραγμάτων για μια οικοκτονία». Όλα 

αυτά συμβαίνουν «με ταχύτητα αστραπής 

σε σχέση με τα εκατομμύρια χρόνια στη 

διάρκεια των οποίων πολυάριθμα είδη 

ζουν πάνω σ` αυτόν τον πλανήτη».

Το αποτέλεσμα είναι, σύμφωνα με τον 

Μάρκο Λαμπερτίνι, «όλες οι ενδείξεις του 

πλανήτη μας να βρίσκονται στο κόκκινο 

με το μήνυμα: αποτυχία συστήματος». Δι-

ότι εδώ και 50 χρόνια, «ο κόσμος μας με-

ταμορφώθηκε με μια έκρηξη του παγκό-

σμιου εμπορίου, της κατανάλωσης και της 

αύξησης του ανθρώπινου πληθυσμού», 

υπογραμμίζεται στην έκθεση.

Όμως αυτές οι αλλαγές, ιδιαίτερα η απο-

δάσωση για αγροτικούς σκοπούς, «είχαν 

τεράστιο κόστος πάνω στη φύση» και η 

ανθρωπότητα ξεπερνάει πλέον κάθε χρό-

νο τον «βιολογικό προϋπολογισμό» της, 

καταναλώνοντας περισσότερο απ` όσο 

μπορεί η Γη να αναπαράγει.

Σ` όλα αυτά προστίθενται τα αναμενόμε-

να αποτελέσματα της ανόδου της θερμο-

κρασίας της ατμόσφαιρας του πλανήτη, 

που τροποποιεί κι αυτή τα φυσικά οικο-

συστήματα και θέτει «μέχρι το 20% των 

άγριων ειδών σε κίνδυνο εξάλειψης μέχρι 

το τέλος του αιώνα». Όπως τις «ιπτάμενες 

αλεπούδες», ανάμεσα στις μεγαλύτερες 

νυκτερίδες του κόσμου, οι πληθυσμοί των 

οποίων πλήττονται σκληρά στην Αυστρα-

λία εξαιτίας της ξηρασίας και των διαδοχι-

κών κυμάτων καύσωνα.

Οι απώλειες φθάνουν το 84% για τα είδη 

του γλυκού νερού (ψάρια, πουλιά, αμφί-

βια, θηλαστικά...). Και ορισμένες περιφέ-

ρειες πληρώνουν ιδιαίτερα βαρύ τίμημα: 

οι τροπικές ζώνες της κεντρικής και της 

λατινικής Αμερικής έχουν έτσι καταρρεύ-

σει σε ποσοστό 94%. 

Συρρικνώνονται οι πληθυσμοί άγριων ζώων
Ενοχη η ανθρώπινη δραστηριότητα για την εξαφάνιση της πλειοψηφίας κατά τα τελευταία 50 χρόνια

SOS εκπέμπει η επικαιροποιημένη έκθεση WWF



24 - ΟΚΤΩΒΡΙΟΣ-ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ 2020 γεωργοκτηνοτροφος

ΑΠΟ ΟΛΗ ΤΗΝ ΚΥΠΡΟ

Συμμετοχή Δήμου Λάρνακας 
στην Ευρωπαϊκή Εβδομάδα 
Αθλητισμού 2020

Ο Δήμος Λάρνακας και το Ανοικτό Σχολείο Δήμου Λάρνακας 
συμμετείχαν για 6η συνεχή χρονιά στην ετήσια Ευρωπαϊκή 
Εβδομάδα Αθλητισμού, η οποία πραγματοποιήθηκε ταυτόχρονα 
σε όλη την Ευρώπη, την περίοδο 23 – 30 Σεπτεμβρίου 2020. 
Με σλόγκαν #BeActive, οι δράσεις της Ευρωπαϊκής Εβδομάδας 
Αθλητισμού είχαν ως κύριους αποδέκτες όλους τους δημότες, 
οι οποίοι μέσα από τη δωρεάν συμμετοχή τους στις αθλητικές 
δραστηριότητες, που  διεξήχθησαν την περίοδο 23 – 30 Σεπτεμβρίου 
2020, είχαν την ευκαιρία να γνωρίσουν και να δοκιμάσουν διάφορες 
μορφές άθλησης». 
Φέτος, λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού και των περιοριστικών 
μέτρων που ίσχυαν στη Λάρνακα, ο Δήμος και το Ανοικτό Σχολείο 
«διοργάνωσαν 16 από τις 18 προγραμματισμένες συνολικά δράσεις 
και αφορούσαν μεταξύ άλλων ημερίδες διατροφής, ποδηλασίες, 
σκοποβολή στο Σκοπευτήριο Λάρνακας, γνωριμία με το βυθό, πινγκ- 
πονγκ και πιλάτες. Η Ευρωπαϊκή Εβδομάδα Αθλητισμού στη Λάρνακα 
έγινε σε συνεργασία με διάφορους φορείς της πόλης και πιο 
συγκεκριμένα με τους Αστυνομική Διεύθυνση Λάρνακας - Κοινοτική 
Αστυνόμευση Λάρνακας, Σκοπευτική Οργάνωση Λάρνακας, Ειδικό 
Σχολείο Άγιος Σπυρίδωνας, IPA (International Police Association), 
Ποδηλατοπαρέα, Viking Divers, Λάζαρος Λαζάρου Διατροφολόγος 
– Εργοφυσιολόγος, Σύλλογος Ολυμπιακής Γυμναστικής ΒΥΡΩΝ 
Λάρνακας,  American Academy (Sports Academy), Σχολή 
Μαζορέτων Αιμιλία Σαλούτα, Καλαθοσφαιρικό Τμήμα ΑΕΚ, Larna-
ka Beach Tennis Club, Larnaka Football Academy, Πήγασος Α. Σ. 
Λάρνακας, Παγκύπριος Σύνδεσμος Πτυχιούχων Επιστήμης Φυσικής 
Αγωγής και Αθλητισμού, Πρόγραμμα Αθλητισμός Για όλους  και SAS 
SPORTS.

γεωργοκτηνοτροφος

Από τον Ακάμα μέχρι το Παραλίμνι
Η πρώτη εφημερίδα για τον Γεωργό και τον Κτηνοτρόφο της Κύπρου!

Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και το 
Κέντρο Μελετών και Έρευνας «AKTΗ», γιόρτασαν 
μαζί τη Μεσογειακή Ημέρα Ακτής στις 25 
Σεπτεμβρίου, προωθώντας τη δράση #potavristou 
με απολογισμό 5,5 τόνους σκουπίδια. Η δράση αυτή 
στηρίχτηκε από την Πρέσβειρα Ακτής 2019 Ξένια 
Λοϊζίδου.
Σε συνάντηση που είχε ο Υπουργός, Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, Κώστας 
Καδής, με την κ. Λοϊζίδου, ενημερώθηκε για τα 
εντυπωσιακά αποτελέσματα της δράσης, η οποία 
υλοποιήθηκε με τη συμβολή 546 εθελοντών 
σε όλη την Κύπρο.  Ο Υπουργός ενημέρωσε 
την κ. Λοϊζίδου ότι το Υπουργείο του βρίσκεται 
στην διάθεση της ΑΚΤΗΣ καθώς και όλων των 
περιβαλλοντικών Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, 
για ανάπτυξη από κοινού πρωτοβουλιών για 
την προστασία του περιβάλλοντος. Στο πλαίσιο 
εορτασμού της «Μεσογειακής Ημέρας Ακτής», το 

Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος δημοσιοποίησε βίντεο με θέμα 
την « Έκθεση έργων τέχνης κατασκευασμένων από 
θαλάσσια απορρίμματα». Στο βίντεο παρουσιάζονται 
αξιοθαύμαστα έργα καλλιτεχνών και μαθητών 
από την Κύπρο και το εξωτερικό, τα οποία 
κατασκευάστηκαν από θαλάσσια απορρίμματα 
που συλλέχθηκαν από παραλίες και τον βυθό της 
Κύπρου. Τα έργα αυτά εκτίθενται στο Κάστρο της 
Πάφου, στοχεύοντας έτσι στην ενημέρωση και την 
ευαισθητοποίηση του κοινού για το πρόβλημα των 
θαλάσσιων απορριμμάτων.
Η συγκεκριμένη δράση συνδιοργανώθηκε από το 
Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος και το Τμήμα Αρχαιοτήτων του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
στο πλαίσιο υλοποίησης του ερευνητικού έργου 
MELTEMI, που συγχρηματοδοτείται από το Interreg 
Balkan-Mediterranean 2014-2020.

Μάζεψαν 5.5 τόνους σκουπίδια
από τη στεριά και τη θάλασσα
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ΑΠΟ ΟΛΗ ΤΗΝ ΚΥΠΡΟ

Με δυο τροχοκαθίσματα θαλάσσης για ΑμεΑ ενισχύθηκε 
η παραλία του Ναυτικού Ομίλου Λεμεσού, μετά από 
πρωτοβουλία της Εταιρείας Τουριστικής Ανάπτυξης και 
Προβολής Περιφέρειας Λεμεσού (ΕΤΑΛ), που προσδοκεί να 
καταστεί η Λεμεσός προορισμός καταδυτικών διαδρομών. 
Τα δυο τροχοκαθίσματα θαλάσσης εξασφαλίστηκαν μέσω 
της πράξης ΑΝΔΙΚΑΤ του Ευρωπαϊκού Προγράμματος 
Διασυνοριακής Συνεργασίας Ελλάδα – Κύπρος 2014 
-2020 / INTERREG V-A. Η παραλαβή τους έγινε από τον 
Γενικό Διευθυντή του ΝΟΛ Ευριπίδη Μάνουλλο και τα 
τροχοκαθίσματα τοποθετήθηκαν στις υποδομές του Ομίλου, 
ώστε λουόμενοι με κινητικά προβλήματα να μπορούν να τα 
χρησιμοποιήσουν χωρίς καμιά επιβάρυνση. Το πρόγραμμα 
ΑΝΔΙΚΑΤ, με συνολικό προϋπολογισμό 3.2 εκατομμύρια 
ευρώ, αφορά στη δημιουργία καταδυτικών διαδρομών 

σε θαλάσσιες προστατευόμενες περιοχές της Ανατολικής 
Μεσογείου και στην ανάπτυξη δικτύου καταδυτικού 
τουρισμού. «Η Λεμεσός προσβλέπει στη δημιουργία 
καταδυτικών διαδρομών στην περιοχή Δασούδι, όπου 
υπάρχει τεχνητός ύφαλος με δύο ποντισμένα σκάφη 
και την Αμαθούντα, όπου υπάρχει βυθισμένο το αρχαίο 
λιμάνι», αναφέρει ανακοίνωση της ΕΤΑΛ.  
Υποδεικνύεται ακόμη ότι, ανάμεσα στις δράσεις του 
προγράμματος περιλαμβάνεται η δημιουργία υποβρύχιου 
πάρκου γλυπτικής στο Δασούδι, η αγορά θόλου 
χωρητικότητας 25 ενηλίκων ή 40 παιδιών για προβολή 
ταινίας 180⁰ για τον βυθό, συμμετοχή σε εκθέσεις, 
διοργάνωση εκδηλώσεων, δημιουργία ενημερωτικού 
και προωθητικού υλικού, καθώς και διευκόλυνση της 
πρόσβασης στη θάλασσα για ΑμεΑ. 

Τροχοκαθίσματα θαλάσσης για ΑμεΑ στον Ναυτικό Όμιλο Λεμεσού

γεωργοκτηνοτροφος
Στείλετε κείμενα και φωτογραφίες από τις εκδηλώσεις σας 

στο email: georgoktinotrofos@gmail.com για να προβληθούν στην εφημερίδα

Η πρώτη εφημερίδα για τον Γεωργό και τον Κτηνοτρόφο της Κύπρου!

Συνάντηση με ομάδα νέων γεωργών της περιοχής 

Πιτσιλιάς είχε ο Υπουργός  Γεωργίας, Αγροτικής 

Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος Κώστας Καδής, στον Αγρό.

Η συνάντηση έγινε στις 26 Αυγούστου και εντασσόταν 

στο πλαίσιο του συνεχούς διαλόγου που επιδιώκεται 

με τον αγροτικό κόσμο, με σκοπό την ενίσχυση και τον 

«εμβολιασμό» των πολιτικών και των δράσεων του 

Υπουργείου Γεωργίας με τις γνώσεις και τις απόψεις των 

άμεσων αποδεκτών των πολιτικών  και δράσεων αυτών.

Κατά τη διάρκεια της συνάντησης, στην οποία συμμετείχαν 

πέραν των είκοσι νέων γεωργών, καθώς και υπηρεσιακοί 

παράγοντες του Υπουργείου Γεωργίας, κατατέθηκαν 

χρήσιμες και εποικοδομητικές απόψεις και καταγράφηκαν 

πιθανές δράσεις που μπορούν να αναληφθούν από το 

Υπουργείο για στήριξη των γεωργοκτηνοτρόφων μας και 

ειδικά όσων δραστηριοποιούνται στις ορεινές περιοχές.

Ανάμεσα σε άλλα, συζητήθηκαν η εισαγωγή περισσότερων 

καινοτόμων μέτρων και δράσεων στη γεωργική 

παραγωγή, με έμφαση στις ιδιαιτερότητες των ορεινών 

κοινοτήτων. Συζητήθηκε επίσης η περαιτέρω ενίσχυση 

και ενθάρρυνση της εγκατάστασης νέων γεωργών στις 

ορεινές περιοχές, η πιστοποίηση και ανάδειξη των τοπικών 

προϊόντων, η στήριξη δημιουργίας νέων οργανωμένων 

ομάδων παραγωγών, η εγκατάσταση πανεπιστημιακών 

σχολών γεωπονικής στην περιοχή Τροόδους, η βελτίωση 

του συστήματος διαχείρισης κινδύνων στον γεωργικό 

τομέα, η δημιουργία κέντρου κατάρτισης γεωργών στις 

ορεινές περιοχές, και η βελτίωση του προγράμματος 

εγκατάστασης αντιχαλαζικών διχτύων. Κατά τη συζήτηση, 

ακούστηκαν και καταγράφηκαν πολύ χρήσιμες σκέψεις 

και απόψεις, με τον Υπουργό να επισημανίνει ότι τα 

πλείστα από τα πιο πάνω θέματα βρίσκονται ανάμεσα 

στις υλοποιούμενες/επιδιωκόμενες δράσεις του 

Υπουργείου Γεωργίας. Η ενίσχυση και ο «εμβολιασμός» 

των δράσεων αυτών με ιδέες νέων ανθρώπων, συνέχισε 

ο Κώστας Καδής, και ειδικά ανθρώπων που ασχολούνται 

καθημερινά με τη γεωργία και την κτηνοτροφία, θα 

συμβάλει στην επιτυχή υλοποίησή τους, προς όφελος 

τόσο των ιδίων όσο και του αγροτικού τομέα γενικότερα.

Δραστηριότητες νέων γεωργών της περιοχής Τροόδους
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Τη μείωση των καθαρών εκπομπών αερίων θερμοκηπί-
ου κατά τουλάχιστον 55% έως το 2030, σε σύγκριση 
με τα επίπεδα του 1990, από τον τρέχοντα στόχο του 

τουλάχιστον 40%, προτείνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Συγκεκριμένα περί τα μέσα Σεπτεμβρίου η Κομισιόν παρου-
σίασε στα Κράτη Μέλη το σχέδιο από κοινού με μία ολοκλη-
ρωμένη εκτίμηση κοινωνικών, οικονομικών και περιβαλλο-
ντικών επιπτώσεων. Η αξιολόγηση δείχνει ότι αυτή η πορεία 
δράσης είναι ρεαλιστική και εφικτή. «Αυτή η αυξημένη φι-
λοδοξία υπογραμμίζει επίσης τη συνεχιζόμενη παγκόσμια 
ηγεσία της ΕΕ, πριν από την επόμενη διάσκεψη του ΟΗΕ για 
το κλίμα (COP26)» αναφέρει η Κομισιόν.
Αναλυτικά, η Κομισιόν υπέβαλε στο Συμβούλιο τροποποίηση 
του προτεινόμενου ευρωπαϊκού νόμου για το κλίμα, ώστε να 
συμπεριληφθεί ο στόχος μείωσης των εκπομπών του 2030 
τουλάχιστον 55% ως θεμέλιο για τον στόχο της ουδετερότη-
τας του κλίματος το 2050.
Επιπλέον, κάλεσε το Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο να επιβε-
βαιώσουν τον στόχο του 55% ως τη νέα εθνικά καθορισμένη 
συνεισφορά της ΕΕ (NDC) βάσει της Συμφωνίας των Παρι-
σίων, και να τον υποβάλουν στην UNFCCC έως το τέλος του 
τρέχοντος έτους. Ανακοινώνει δε νομοθετικές προτάσεις 
που θα υποβληθούν έως τον Ιούνιο του 2021 για την υλοποί-
ηση του νέου στόχου, όπως: αναθεώρηση και επέκταση του 
συστήματος εμπορίας εκπομπών της ΕΕ, προσαρμογή του 
κανονισμού επιμερισμού των προσπαθειών και του πλαισίου 
για τις εκπομπές χρήσεων γης, ενίσχυση της ενεργειακής 
απόδοσης και των πολιτικών ανανεώσιμης ενέργειας και ενί-
σχυση των προτύπων CO2 για οχήματα.
Με βάση την υλοποίηση των παραπάνω, η Κομισιόν προβλέ-
πει μείωση κατά 60% της ατμοσφαιρικής ρύπανσης έως το 
2030, βελτιωμένη ενεργειακή ασφάλεια και εξοικονόμηση 
100 δισεκατομμυρίων ευρώ έως το 2030 από μειωμένες 
εισαγωγές, βελτιωμένες συνθήκες διαβίωσης και υγείας - 
εξοικονόμηση 110 δισεκατομμυρίων ευρώ σε κόστος υγει-
ονομικής περίθαλψης έως το 2030, νέες, πράσινες, τοπικές 
θέσεις εργασίας, χαμηλότερους λογαριασμούς ενέργειας 
για τους καταναλωτές και 1 εκατομμύριο σημεία ηλεκτρικής 
φόρτισης σε ολόκληρη την ΕΕ.
Όπως σημειώνει, τα εθνικά σχέδια για την ενέργεια και το 
κλίμα (NECP) καθορίζουν τον τρόπο με τον οποίο τα κράτη 
μέλη θα συνεισφέρουν στους στόχους για το κλίμα και την 
ενέργεια σε ολόκληρη την ΕΕ από το 2021 έως το 2030. Ση-

μειώνει δε ότι η ενεργειακή απόδοση είναι η πρώτη προτε-
ραιότητα για τη μετάβαση στην καθαρή ενέργεια. Ωστόσο, 
τα τρέχοντα εθνικά σχέδια δείχνουν ένα κενό φιλοδοξίας: 
2,8 εκατοστιαίες μονάδες για την κατανάλωση πρωτογενούς 
ενέργειας και 3,1 εκατοστιαίες μονάδες για την τελική κα-
τανάλωση ενέργειας στην ΕΕ. «Υπάρχει επιπλέον δουλειά 
που πρέπει να γίνει, αλλά κινούμαστε προς τη σωστή κατεύ-
θυνση», αναφέρει. «Νέες πρωτοβουλίες, όπως το κύμα ανα-
καίνισης, θα βοηθήσουν στην επιτάχυνση των προσπαθειών 
μας», σημειώνει.
Η Κομισιόν τονίζει ότι «η Ευρώπη έχει ένα ισχυρό ιστορικό 
μείωσης των εκπομπών ενώ αυξάνει την οικονομία της. Η 
επίτευξη του νέου στόχου μας για εκπομπές αερίων θερμο-
κηπίου 55% έως το 2030 θα απαιτήσει δράση σε όλους τους 
τομείς». Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά την ενέργεια  από εκεί 
θα κοπεί το 75% των εκπομπών. «Η καύση ορυκτών καυσί-
μων είναι η μεγαλύτερη πηγή εκπομπών αερίων θερμοκηπί-

ου στην ΕΕ  - το ενεργειακό σύστημα διαδραματίζει κεντρικό 
ρόλο στη μετάβαση σε μια ουδέτερη από το κλίμα οικονο-
μία», αναφέρει η Κομισιόν. Από τα κτίρια μπορεί να κοπεί το 
36% των εκπομπών καθώς ο κατασκευαστικός τομέας είναι 
υπεύθυνος για το 40% της τελικής χρήσης ενέργειας. Αυτός 
ο τομέας έχει μεγάλο και οικονομικά αποδοτικό δυναμικό 
για να γίνει πιο ενεργειακά αποδοτικός και να μειώσει τις 
εκπομπές
Ο τομέας των μεταφορών έχει το χαμηλότερο μερίδιο χρή-
σης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. Θα πρέπει να αυξήσει 
το μερίδιο των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας σε περίπου 
24% έως το 2030 Σε ό,τι αφορά τον τομέα χρήσης γης, η 
φύση απορροφά CO2 και είναι ζωτικής σημασίας για την κα-
ταπολέμηση της κλιματικής αλλαγής, αναφέρει η Κομισιόν.
Επιπλέον, η Κομισιόν αναφέρει ότι  αξιολόγησε τις πολιτικές 
που απαιτούνται για την επίτευξη μείωσης των εκπομπών 
κατά 55% έως το 2030. 

Την επείγουσα ανάγκη για πολιτικές που πρόσκεινται σε οικονομικά μοντέλα τα 

οποία θα ενσωματώνουν τη διάσταση της βιοποικιλότητας, ανέπτυξε ο Υπουργός 

Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, Κώστας Καδής, σε παρέμβασή 

του στη Σύνοδο Κορυφής των Ηνωμένων Εθνών για τη Βιοποικιλότητα, που πραγ-

ματοποιήθηκε διαδικτυακά αρχές Οκτωβρίου. Στην μαγνητοσκοπημένη ομιλία του 

ο Υπουργός Γεωργίας αναφέρθηκε την αναγκαιότητα λήψης άμεσων μέτρων για 

την αντιμετώπιση των άμεσων και έμμεσων αιτίων της απώλειας της βιοποικιλότη-

τας και της υποβάθμισης του οικοσυστήματος. Τα μέτρα αυτά είναι θεμελιώδη για 

την επίτευξη των Στόχων της Αειφόρου Ανάπτυξης του 2030 και την πραγμάτωση 

του οράματος του 2050 για την Βιοποικιλότητα «Ζώντας σε Αρμονία με τη Φύση», 

είπε. Ο κ. Καδής εξέφρασε την πλήρη υποστήριξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 

Πράσινη Συμφωνία, η οποία περιλαμβάνει πολιτικές για την καταπολέμηση της 

κλιματικής αλλαγής, την προστασία της φύσης και της βιοποικιλότητας, την προώ-

θηση της κυκλικής και βιώσιμης γεωργίας, της δασοκομίας και της αλιείας.

Υπενθύμισε την πρόσφατη έγκριση από την κυπριακή Κυβέρνηση της Εθνικής 

Στρατηγικής και Σχεδίου Δράσης για τη Βιοποικιλότητα, με στόχους τη διατήρηση 

των οικοτόπων και όλων των ζωντανών οργανισμών καθώς και τη βελτίωση της 

διαχείρισης προστατευομένων περιοχών. Αναφέρθηκε επίσης στη θέσπιση της 

Στρατηγικής για τη Κυκλική Οικονομία ενώ είπε ότι ταυτόχρονα γίνονται πολλές 

εκστρατείες εκπαίδευσης και ενημέρωσης που εστιάζονται στη βιοποικιλότητα 

και στα πρότυπα κατανάλωσης. Υπογράμμισε επίσης την αλληλεξάρτηση της απώ-

λειας της βιοποικιλότητας με την κλιματική αλλαγή. Σημείωσε πως η Κυπριακή 

Δημοκρατία έχει ήδη υιοθετήσει μια Εθνική Στρατηγική για την Προσαρμογή στην 

Κλιματική Αλλαγή και Στρατηγική Μετριασμού της Κλιματικής Αλλαγής, ενώ έκανε 

αναφορά και στο παράνομο εμπόριο άγριων ζώων, μέσω του οποίου εμφανίζονται 

ζωονόσοι με καταστροφικές συνέπειες.

Κυπριακή παρέμβαση στη σύνοδο του ΟΗΕ για τη Βιοποικιλότητα

Μείωση αερίων θερμοκηπίου κατά 55%
Φιλόδοξους στόχους δεκαετίας θέτει η Κομισιόν για ανακοπή των επιπτώσεων της κλιματικής αλλαγής

ΝΕΑ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΥΡΩΠΗ
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ΣΥΜΒΟΥΛΕΣ

Toυ Κώστα Λιονουδάκη

Γεωπόνου 
www.mistikakipou.gr

Ρίγανη, ένα απαραίτητο βότανο που χρησιμοποιούμε κα-
θημερινά για τη μοναδική γεύση και το υπέροχο άρωμα 
του! Η ρίγανη είναι από τα διασημότερα αρωματικά φυτά 
της ελληνικής γης που χρησιμοποιούμε στην κουζίνα μας 
με μοναδικές φαρμακευτικές ιδιότητες και οφέλη για 
την υγεία μας. Φυσικά, μπορούμε να καλλιεργήσουμε 
ρίγανη στον κήπο μας και αποτελεί εξαιρετική επιλογή 
φυτού για βραχόκηπο, καθώς και σε γλάστρα στο μπαλ-
κόνι. Η ρίγανη χρησιμοποιείται ως καρύκευμα σε σαλά-
τες, σε ψητά κρέατα και σε πολλές συνταγές μαγειρικής. 
Θεωρείται βασικό στοιχείο της μεσογειακής κουζίνας και 
χρησιμοποιείται εκταταμένα. Σχετικά με τις φαρμακευ-
τικές της ιδιότητες, η ρίγανη θεωρείται αντιδιαρροϊκή, 
αντιφλεγμονώδης και βακτηριοκτόνα δράση. Υπό μορφή 
αφεψήματος, η ρίγανη χρησιμοποιείται για το στομαχι, 
καθώς και για το βήχα, ενώ βοηθάει στην αντιμετώπιση 
της υπέρτασης και την αρτηριοσκλήρυνσης.
 

Που μπορούμε να φυτέψουμε ρίγανη;
 Η ρίγανη δεν έχει ιδιαίτερες απαιτήσεις ως προς το έδα-
φος, αρκεί να έχει πολύ καλή αποστράγγιση για να απο-
μακρύνεται το νερό. Καλλιεργείται, ακόμα και σε πολύ 
φτωχά, ξηρικά και πετρώδη εδάφη. Η ρίγανη μας δίνει 
πλούσια βλάστηση και ανθοφορία όταν φυτεύεται σε θέ-
σεις με ήλιο. Είναι ανθεκτική στη ζέστη κατά την περίο-
δο του καλοκαιριού και σχετικά ανθεκτική στην παγωνιά 
του χειμώνα. Για να φυτέψουμε ρίγανη σε γλάστρα, την 
τοποθετούμε σε μπαλκόνι με δυτική ή νότια έκθεση. Για 
φύτευση σε βραχόκηπο, η ρίγανη συνδιάζεται εξαιρετι-
κά μαζί με τη ματζουράνα και το θυμάρι που έχουν παρό-
μοιες απαιτήσεις σε φροντίδα.
Η ρίγανη δεν έχει σημαντικές απαιτήσεις ως προς το πό-
τισμα και μπορεί να καλλιεργηθεί και ξηρικά σε συγκε-
κριμένες περιοχές. Ωστόσο, μετά τη μεταφύτευση της 
ρίγανης, θα απαιτηθούν οπωσδήποτε μικρά και συχνά 

ποτίσματα για να ριζώσει καλύτερα. Πρέπει να γνωρί-
ζουμε πως το υπερβολικό πότισμα, έχει ως αποτέλεσμα 
τη μειωμένη περιεκτικότητα σε αιθέρια έλαια του φυτού, 
καθώς και αυξημένη ευαισθησία στην ανάπτυξη μυκητο-
λογικών ασθενειών.
 

Τι λίπασμα χρειάζεται;
Όσον αφορά τη λίπανση της ρίγανης, όπως τα περισσότε-
ρα αρωματικά φυτά, έχει μικρές απαιτήσεις σε θρεπτικά 
στοιχεία. Η ενσωμάτωση μικρής ποσότητας πλήρους βι-
ολογικού λιπάσματος στις αρχές της άνοιξης είναι επαρ-
κής, ενώ για φύτευση σε γλάστρα προτιμάμε λίπανση με 
υγρό βιολογικό λίπασμα μια φορά το μήνα από τις αρχές 
της άνοιξης ως τις αρχές φθινοπώρου. Η υπερβολική 
λίπανση της ρίγανης οδηγεί σε υποβάθμιση της ποιότη-
τας των φύλλων της και της περιεκτικότητας σε αιθέρια 
έλαια.
 

Ασθένειες που την προσβάλλουν
Η ρίγανη είναι σχετικά ανθεκτική σε προσβολές από μυ-
κητολογικές ασθένειες και έντομα. Σε συνθήκες πυκνής 
φύτευσης, υψηλής υγρασίας και κακού αερισμού, ψεκά-
ζουμε τη ρίγανη με χαλκούχο διάλυμα για να την προ-
στατεύσουμε από περονόσπορο, καθώς και από βοτρύτη 
που προσβάλλουν το φύλλωμα της. Επίσης, για την αντι-
μετώπιση του εντόμου της μελίγκρας, του θρίπα και του 
αλευρώδη, ψεκάζουμε προληπτικά με διάλυμα σαπώ-
νων λιπαρών οξέων που προμηθευομαστε από γεωπονι-
κά καταστήματα. Εναλλακτικά, μπορούμε να ψεκάσουμε 
με αυτοσχέδιο διάλυμα που φτιάχνουμε ρίχνοντας 20 
γραμμάρια τριμμένο πράσινο σαπούνι και 5ml οινόπνευ-
μα σε 1 λίτρο νερό.
 

Συγκομιδή και αποξήρανση
 Αν θέλουμε απλά να χρησιμοποιήσουμε λίγα φύλλα στην 
κουζίνα μας, μπορούμε να συγκομίσουμε τη ρίγανη σχε-
δόν καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου. Αν θέλουμε, ωστό-
σο, να μαζέψουμε ρίγανη για να την αποξηράνουμε, η 
συλλογή της ρίγανης γίνεται στα μεσα του καλοκαιριού 
κατά την περίοδο ανθοφορίας του φυτού, ενώ μία δεύ-

τερη συγκομιδή μπορεί να γίνει μέσα στο φθινόπωρο. 
Η συγκομιδή είναι καλύτερα να γίνεται πρωινές ώρες, 
αφου έχει φύγει η πρωινή υγρασία, για να έχουμε τη 
μεγαλύτερη περιεκτικότητα σε αιθέρια έλαια. Κατά τη 
συγκομιδή κόβουμε τους βλαστούς με φύλλα και άνθη, 
τους δένουμε σε μάτσα και τους κρεμάμε ανάποδα σε 
σκιερό και καλά αεριζόμενο χώρο μέχρι να αποξηραν-
θούν. Μπορούμε να τρίψουμε την αποξηραμένη ρίγανη 
και να την φυλάψουμε σε αεροστεγή γυάλινα βάζα που 
φυλάμε στο ντουλάπι μας.
 

Πότε κλαδεύουμε;
Η ρίγανη είναι πολυετές αρωματικό φυτό και χρειάζεται 
κλάδεμα κάθε χρόνο για να έχει τη μέγιστη ανάπτυξη και 
ανθοφορία. Κατάλληλη εποχή για να κάνουμε το πρώτο 
κλάδεμα της ρίγανης είναι στα τέλη του καλοκαιριού, ει-
δικά αν θέλουμε να έχουμε και μία δεύτερη συγκομιδή 
μέσα στο φθινόπωρο. Στα τέλη του φθινοπώρου κάνου-
με αυστηρό κλάδεμα από τη βάση του φυτού για να μπο-
ρέσει το φυτό να αντιμετωπίσει την παγωνιά του χειμώ-
να και να αναβλαστήσει την άνοιξη.
 

Καινούρια φυτά
Ο πολλαπλασιασμός της ρίγανης γίνεται με σπόρο, με 
διαίρεση των ριζών και με μοσχεύματα. Αν σπείρουμε 
με σπόρο τη ρίγανη, μπορούμε να την φυτέψουμε αρ-
χές άνοιξης σε σπορείο. Σε θερμοκρασία 21°C και αρκετή 
υγρασία, ο σπόρος της ρίγανης βλαστάνει σε 4 μέρες. 
Μετά από 2 μήνες περίπου μπορούμε να μεταφυτέψου-
με τα νέα φυτά ρίγανης στην οριστική τους θέση. Αν 
έχουμε φυτέψει τη ρίγανη σε γλάστρα, μπορούμε πολύ 
εύκολα με διαίρεση του ριζώματος να δημιουργήσουμε 
καινούρια φυτά ρίγανης στις αρχές της άνοιξης. Για τον 
πολλαπλασιασμό της ρίγανης με μοσχεύματα, μέσα στην 
άνοιξη, παίρνουμε τμήματα βλαστού μήκους 10 εκατο-
στών, αφαιρώντας τα 2/3 των φύλλων από τη βάση του 
βλαστού. Στη συνέχεια, φυτεύουμε σε γλάστρες φυτω-
ρίου τα μοσχεύματα της ρίγανης, αφού έχουμε βάλει ορ-
μόνη ριζοβολίας στη βάση τους. Μετά από 5-6 βδομάδες, 
θα έχουμε καινούρια φυτά ρίγανη.

Φυτεύω και καλλιεργώ ρίγανη
Μάθετε όσα πρέπει να γνωρίζετε για το βότανο με τη μοναδική γεύση και το υπέροχο άρωμα

γεωργοκτηνοτροφος
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Ο καφές αποτελεί το πιο διαδεδομένο ρόφημα 
που καταναλώνεται σε τεράστιες ποσότητες σε 
ολόκληρο τον κόσμο. Η καλλιέργεια του καφέ 

δεν είναι ιδιαίτερα γνωστή στη χώρα μας και πολλές 
φορές ξεχνάμε ότι ο καφές που απολαμβάνουμε κα-
θημερινά προέρχεται από καβουρδισμένους σπόρους 
φυτών καφέας, το γνωστό καφεόδεντρο. Τα υπολείμ-
ματα του καφέ προέρχονται από τα κατακάθια του ελ-
ληνικού καφέ, από τον γαλλικό καφέ, από τον καφέ 
εσπρέσο, ακόμα και όταν καβουρντίζουμε ολόκλη-
ρους κόκκους καφέ. Πολλοί από εμάς που πίνουμε 
καφέ καθημερινά, έχουμε αναρωτηθεί αν μπορούμε 
να χρησιμοποιήσουμε τα υπολείμματα καφέ για λίπα-
σμα στα φυτά μας. Ως προϊόν φυτικής προέλευσης, 
ο καφές έχει πολλές χρήσεις στον κήπο και μπορεί 
τα αξιοποιηθεί προσφέροντας σημαντικά οφέλη στα 
φυτά μας.
Η κηπουρική μας επιτρέπει να αξιοποιούμε πολλά φυ-
σικά υλικά, όπως τα τσόφλια των αυγών και η στάχτη 
για τη φροντίδα των φυτών μας. Αν και γενικότερα 
υπάρχει αρκετός προβληματισμός ως προς την καταλ-
ληλότητα των υπολειμμάτων του καφέ για χρήση στα 
φυτά, στο σημερινό άρθρο θα διευκρινήσουμε πώς 
χρησιμοποιούμε τον καφέ στον κήπο και με ποιους 
τρόπους μπορούμε να διασφαλίσουμε την υγιή ανά-
πτυξη των φυτών μας.
Υπάρχουν 3 τρόποι που μπορούμε να χρησιμοποιή-
σουμε τα υπολείμματα καφέ στα φυτά και στον κήπο 
μας. Η πιο διαδεδομένη είναι η χρήση του καφέ για 
λίπασμα στα φυτά, αν και χρειάζεται προσοχή στην 
ποσότητα που χρησιμοποιούμε. Επιπλέον, τα υπολείμ-
ματα του καφέ αποτελούν εξαιρετικό υλικό που χρη-
σιμοποιούμε με άλλα υπολείμματα της κουζίνας και 
του κήπου στη δημιουργία κομπόστ. τα υπολείμματα 
καφέ μπορούν να χρησιμοποιηθούν και ως φυσικό 
υλικό εδαφοκάλυψης στον κήπο προσφέροντας ση-
μαντικά οφέλη.
Πολλοί θεωρούν ότι ο καφές δεν αποτελεί κατάλλη-
λο λίπασμα για τα περισσότερα φυτά, παρά μόνο για 
τα οξύφιλα φυτά όπως η γαρδένια, η καμέλια, η ορ-
τανσία και η αζαλέα λόγω χαμηλού pH που σταδιακά 
δημιουργεί στο έδαφος. Είναι γεγονός ότι το ρόφημα 
του καφέ που πίνουμε ή ο φρέσκος καφές που αγο-
ράζουμε είναι πιο όξινος (pH 5-6) και γι’ αυτό καλό 
είναι να χρησιμοποιείται μόνο για τα οξύφιλα φυτά. 
Ωστόσο, τα κατακάθια του καφέ που έχουν βραστεί 
και εκχυλιστεί έχουν σχεδόν ουδέτερο pH (περίπου 
6.5) και μπορούν να χρησιμοποιηθούν συμπληρωμα-
τικά ως λίπασμα σε όλα τα φυτά.
Πάντως, θα πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί 
στις ποσότητες των υπολειμμάτων καφέ που προ-
σθέτουμε στα φυτά μας. Συγκεκριμένα, η προσθήκη 
μεγάλων ποσοτήτων υπολειμμάτων καφέ και η πολύ 
συχνή εφαρμογή μπορεί να προκαλέσουν διάφορες 
τοξικότητες, όπως κιτρινίσματα στα φύλλα ή μάρανση 
του φυλλώματος. Επίσης, πρέπει να διευκρινίσουμε 
ότι η προσθήκη των υπολειμμάτων καφέ στα φυτά 
μας ως λίπασμα λειτουργεί συμπληρωματικά στον 
εφοδιασμό των φυτών με θρεπτικά συστατικά. Σε κα-
μία περίπτωση η χρήση των υπολειμμάτων καφέ και 

δεν αντικαθιστά την χρήση λιπάσματος, όπου και όταν 
αυτή χρειάζεται.
 Τα υπολείμματα καφέ μπορούν να χρησιμοποιηθούν 
συμπληρωματικά για λίπασμα σε καλλωπιστικά φυτά, 
αρωματικά φυτά, λαχανικά και σε καρποφόρα δέντρα. 
Παρακάτω, αναφέρουμε ενδεικτικές ποσότητες για 
την ασφαλή προσθήκη των υπολειμμάτων καφέ στα 
φυτά μας.
 – Για καλλωπιστικά φυτά ή αρωματικά φυτά που έχου-
με φυτέψει σε μία γλάστρα διαμέτρου 20 εκατοστών, 
βάζουμε 1 κουταλιά της σούπας υπολειμμάτων καφέ 
κάθε μήνα. Για καλλωπιστικά φυτά που έχουμε φυτέ-
ψει στον κήπο μας και έχουν αρκετή ανάπτυξη, μπο-
ρούμε να βάζουμε 2 κουταλιές της σούπας μία φορά 
το μήνα.
– Για λαχανικά που έχουμε φυτέψει στον κήπο ή σε 
γλάστρα, αποφεύγουμε να βάζουμε υπολείμματα 
καφέ για τουλάχιστον 2-3 εβδομάδες μετά την με-
ταφύτευση. Αφού αναπτυχθούν και ριζώσουν, μπο-
ρούμε να προσθέτουμε 1 κουταλιά του γλυκού κάθε 
2 εβδομάδες.

– Για καρποφόρα δέντρα ηλικίας 1-2 ετών, μπορούμε 
να προσθέτουμε 2 κουταλιές της σούπας υπολείμματα 
κάθε μήνα, ενώ για δέντρα ηλικίας 5-10 ετών προσθέ-
τουμε 5 κουταλιές της σούπας κάθε μήνα.
 

Κομποστοποίηση

Τα κατακάθια του καφέ αποτελούν ένα εξαιρετικό υλι-
κό για να φτιάξουμε κομπόστ υψηλής ποιότητας. Αξί-
ζει να αναφέρουμε ότι περιέχουν οργανική ουσία που 
βοηθά στην βελτίωση του χώματος και του εδάφους, 
καθώς και αρκετά θρεπτικά στοιχεία. Συγκεκριμένα, 
τα κατακάθια του καφέ περιέχουν σε υψηλή περιε-
κτικότητα άζωτο (περίπου 2%) και λιγότερο κάλιο, 
φώσφορο, μαγνήσιο και ασβέστιο. Με την κομποστο-
ποίηση, τα θρεπτικά στοιχεία των υπολειμμάτων του 
καφέ γίνονται πιο άμεσα αφομοιώσιμα από τα φυτά, 
όταν τα προσθέτουμε στο έδαφος μέσω του κομπόστ.
Τα υπολείμματα του καφέ, λόγω της περιεκτικότητας 
σε οργανική ουσία αποτελούν εξαιρετική τροφή για 
τους γαιοσκώληκες που βοηθούν στην επιτάχυνση 
της κομποστοποίησης. Όπως έχουμε αναφερθεί ανα-
φερθεί αναλυτικά στο άρθρο μας για το κομπόστ, μια 
καλή αναλογία φρέσκου (πράσινου) και ξερού (καφε-
τί) χορταριού για μια ομαλή κομποστοποίηση είναι 2:1. 
Τα υπολείμματα του καφέ πρέπει να σημειώσουμε ότι 
λόγω υψηλής περιεκτικότητας αζώτου, συγκαταλέ-
γονται στα πράσινα φρέσκα υλικά που μπαίνουν στο 
κομπόστ, αν και καφέ χρώματος. Αυτό πρέπει να το 
έχουμε στο μυαλό μας όταν συλλέγουμε τις ποσότη-
τες των υλικών για να φτιάξουμε το ιδανικό μίγμα για 
κομποστοποίηση.

Καφές στα φυτά και τα λουλούδια

Τα κατακάθια του καφέ που έχουν βραστεί μπορούν να χρησιμοποιηθούν 
συμπληρωματικά ως λίπασμα σε όλα τα φυτά

Ενα μυστικό
 
Τα υπολείμματα του καφέ μπορούν να διαλυθούν 
και στο νερό ποτίσματος για να τα βάζουμε στα 
φυτά μας συμπληρωματικά ως λίπασμα. Μπορού-
με να διαλύουμε 1 κουταλιά της σούπας σε ένα 
λίτρο νερό και να ποτίζουμε τα φυτά που έχουμε 
σε γλάστρες ή στον κήπο μας κάθε 2 εβδομάδες.
 



ΜΑΓΕΙΡΙΚΗ

1 κιλό κρέας ρίφι (κατσικάκι), ψαχνό 
χωρίς κόκκαλο
4 πατάτες
1 ποτήρι ρύζι
1 κρεμμύδι
1 δέσμη σέλινο
½ ποτήρι ελαιόλαδο
2 κουταλιές πάστα ντομάτας
Νερό (όσο χρειαστεί)
Αλάτι, πιπέρι, κανέλα σωστή (ολόκλη-
ρη)
Χυμός ενός λεμονιού

Μέθοδος μαγειρέματος
1. Τσιγάρισμα.
2. Ψήσιμο σε κατσαρόλα.

Κόβουμε το κρέας και τις πατάτες σε κύβους.
Ψιλοκόβουμε το κρεμμύδι και κόβουμε το σέλινο.
Ζεσταίνουμε καλά το λάδι στην κατσαρόλα.
Προσθέτουμε το κρέας και το αφήνουμε να τσιγαριστεί ελαφρά.
Αφαιρούμε το κρέας από την κατσαρόλα.
Βάζουμε τις πατάτες να τσιγαριστούν.
Προσθέτουμε το κρεμμύδι να καραμελώσει και μετά προσθέτουμε το κρέας.
Διαλύουμε την πάστα ντομάτας σε νερό και τη βάζουμε στο φαγητό.
Προσθέτουμε το ρύζι, το σέλινο, την κανέλα, το αλάτι και το πιπέρι.
Σκεπάζουμε την κατσαρόλα και χαμηλώνουμε τη φωτιά.
Ανοίγουμε και ανακατεύουμε συχνά, κάθε 10΄, για να μην κολλήσει το 
φαγητό μας. 
Όταν είναι έτοιμο το φαγητό προσθέτουμε το λεμόνι και ανακατεύουμε.
(Γιώργος Τσιάκκιρος, Μαγειρεύω Κυπριακά 2012-2013)
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ΕΚΤΕΛΕΣΗ
Παίρνουμε μήλα, όχι πολύ ώριμα, τα οποία έχουν περίπου το ίδιο μέγεθος. Τα 
καθαρίζουμε με κοφτερό μαχαιράκι και αφαιρούμε τα κουκούτσια με ειδικό 
εργαλείο.  Τα ρίχνουμε σε νερό με λεμόνι για να μη μαυρίσουν.
Κοχλάζουμε νερό με το χυμό ενός λεμονιού και ρίχνουμε τα μήλα για να πά-
ρουν μια βράση. Τα βγάζουμε, τα αφήνουμε να στραγγίσουν και τα βάζουμε 
σε νερό με λεμόνι (λεμονάδα) περίπου για 2 ώρες. Τα βάζουμε σε κατσαρόλα, 
ρίχνουμε από πάνω τη ζάχαρη και 1 ποτήρι νερό. Τα αφήνουμε 2-3 ώρες να 
κατεβάσουν το ζουμί τους. Προσθέτουμε το κιούλι και βράζουμε σε δυνατή 
φωτιά μέχρι να δέσει το σιρόπι. Στο τέλος προσθέτουμε το χυμό λεμονιού και 
τα αφήνουμε να πάρουν ακόμη 1-2 βράσεις. Γεμίζουμε τα βάζα, τα κλείνουμε 
και τα αναποδογυρίζουμε για 3 λεπτά.

ΥΛΙΚΑ
1 κιλό μήλα φιρίκια
1 κιλό ζάχαρη
1 ποτήρι νερό
1 φλιτζανάκι χυμό 
λεμονιού (για τη λεμονάδα)
3-4 φύλλα κιούλι 
(αρμπαρόριζα) ή βανίλια
1 κουταλιά χυμό λεμονιού

Ιδιαίτερα γνωστή για την 
παραγωγή γλυκών του 
κουταλιού και άλλων προ-
ϊόντων από μήλα είναι η 
Κυπερούντα. Η συνταγή 
από το χωριό αυτό προα-
παιτεί μήλα όχι πολύ μι-
κρά, και αν είναι δυνατόν 
του ίδιου μεγέθους.

Γλυκό μήλο

γεωργοκτηνοτροφος

Η συνταγή προέρχεται από τη Λεύκα της 
Μόρφου. Στη συγκεκριμένη, τοπική πα-
ραλλαγή του καουρμά χρησιμοποιείται ρίφι 
(κατσικάκι), ενώ επίσης περιέχεται ρύζι, 
για να είναι πιο χορταστικός. Αλλη εκδοχή 
αντί για ρύζι χρησιμοποιούνται πατάτες.
Πριν την εμφάνιση του ψυγείου, το κρέας 
φυλαγόταν σε βαρέλια με λίπος, το οποίο 
χρησιμοποιούσαν και στο τηγάνισμα. Κα-
τασκευασμένη στο σπίτι ήταν και η πάστα 
ντομάτας (Γιώργος Τσιάκκιρος, Μαγειρεύω 
Κυπριακά 2012-2013).

Πηγή: Εικονικό Μουσείο Κυπριακών Τροφίμων και Διατροφής  http://foodmuseum.cs.ucy.ac.cy

Καουρμάς (καπαμάς) με ρύζι ή πατάτες



Έτσι γεννήθηκαν οι Cyprus Strollers 
Οι ρίζες της πεζοπορίας για τον κ. Χασάπη, βρίσκονται στις παιδικές αναμνήσεις του. « Όταν από 

μικρός – μικρός, ο πατέρας μου με έβγαζε στην κυπριακή ύπαιθρο και πηγαίναμε στα βουνά για 

περπάτημα. Στη συνέχεια, όταν και εγώ έγινα πατέρας, ξεκίνησα αυτές τις δράσεις με τον δικό μου 

γιο». Εξάλλου, περιγράφει, ο περίπατος στη φύση συνδέει τον γονέα και το παιδί. «Είναι η στιγμή 

που χαλαρώνουμε, που βλέπουμε το πράσινο, ακούμε τους ήχους της φύσης». 

Για τον λόγο αυτό, συμβουλεύει τους γονείς να κάνουν πεζοπορία με τα παιδιά 

τους, όσο εκείνα είναι ακόμη μικρά και πριν απορροφηθούν εξ ολοκλήρου από τις 

οθόνες. Εξάλλου, ο σύλλογος είναι ανοιχτός και για παιδιά από έξι ετών και άνω.  

Οι Cyprus Strollers δραστηριοποιήθηκαν για πρώτη φορά τον Οκτώβριο 2014, μό-

λις ένα χρόνο μετά την επιστροφή του κ. Χασάπη στην γενέτειρά του την Κύπρο, 

μετά από 30 χρόνια διαμονής στην Ελλάδα. Ωστόσο, όπως εξηγεί, η δημιουργία 

περιπατητικού συλλόγου ήταν κάτι το δοκιμασμένο για τον ίδιο, καθώς το 2009 

ίδρυσε το «Athens Strollers». Η ιδέα συλλόγου του γεννήθηκε από την ανάγκη 

να συνδυαστεί ένα αγαπημένο χόμπι με μια καλή παρέα. «Η χαρά ολοκληρώνεται 

όταν συγκεντρώνεις γύρω σου ενδιαφέροντες ανθρώπους. Γι’ αυτό και δεν υπάρ-

χει καμία οικονομική απαίτηση για τη συμμετοχή στην εκάστοτε εξόρμηση». Μια 

δραστηριότητα έχει κατά μέσο όρο διάρκεια 2,5 με 3 ώρες, με προσιτές διαδρομές για τους περισ-

σότερους. «Αρκεί η κατάσταση της υγείας τους να χαρακτηρίζεται καλή και να μην αντιμετωπίζουν 

προβλήματα με την καρδιά τους, τα πόδια τους και τη φυσική τους κατάσταση». Οι εξορμήσεις 

διοργανώνονται μια φορά την εβδομάδα, από τον Οκτώβριο μέχρι και τον Μάιο, το Σάββατο ή την 

Κυριακή. «Οι περισσότερες πεζοπορίες ξεκινούν το πρωί και ολοκληρώνονται με γεύμα (προαιρε-

τικό) σε ταβέρνα». Για να συμμετάσχει κάποιος χρειάζεται να δηλώσει συμμετοχή στο email που 

βρίσκεται μαζί με άλλες πληροφορίες, στη σελίδα του συλλόγου: 

https://cyprus-strollers.org.

Tης Δέσποινας Ψύλλου
Φιλελεύθερος

«Ο μεγάλος κύκλος της Μαδαρής, είναι η ομορφότερη διαδρομή 

πεζοπορίας στην Κύπρο καθώς και η δυσκολότερη. Την περπατάμε 

κάθε άνοιξη, αφού στο τελευταίο κομμάτι της συγκεντρώνει τα πε-

ρισσότερα φυτά παιώνιας. Λουλούδια, σε λευκό και ροζ, στο μέγεθος 

παλάμης που δημιουργούν ένα πανέμορφο τοπίο», περιέγραψε στον 

«Φ» ο ιδρυτής του πεζοπορικού συλλόγου Cyprus Strollers, Ξενο-

φών Χασάπης. Όπως εξηγεί, το να περπατήσεις έναν τόπο σημαίνει 

ότι τον γνωρίζεις παθκιά – παθκιά. «Κατανοείς και βλέπεις πτυχές 

που δεν θα τις δεις με κανένα άλλο τρόπο. Που δεν μπορούσες να 

φανταστείς ότι ήταν εκεί ή ότι υπάρχουν. Πολλοί δεν γνωρίζουν για 

κρυμμένες σπηλιές, καταρράκτες, ρυάκια».

Όσο ο καιρός είναι ζεστός, σημειώνει, η ομάδα προτιμά περιοχές του 

Τροόδους και σε μεγάλο υψόμετρο, ενώ κατά τη διάρκεια του χειμώ-

να κατευθύνονται πιο χαμηλά. «Υπάρχουν αρκετές διαδρομές σε λό-

φους, κοντά στο Σταυροβούνι ή και παραλιακά, κοντά στην Πέτρα του 

Ρωμιού και κατά μήκος της ακτής. Επίσης στην περιοχή της Πιτσιλιάς, 

στην οροσειρά της Μαδαρής. Υπέροχα τοπία με συστάδες δέντρων. 

Εκεί βλέπεις και τη λατζιά, που είναι ένα είδος βελανιδιάς», είπε 

και πρόσθεσε: «Είχαμε κάποτε ένα παιδάκι μαζί μας και του δείξαμε 

το φύλλο με τη χαρακτηριστική χρυσή απόχρωση. Ενθουσιάστηκε το 

κορίτσι και σε όλη τη διαδρομή το κρατούσε ως φύλλο χρυσού».

Είναι ιδιαίτερα ευεργετική διαδικασία, υπογραμμίζει. «Βλέπεις τον 

κόσμο να χαλαρώνει, να ξελαφρώνει και ξεφορτώνει τα βάρη που 

κουβαλά από την καθημερινότητα». 

Ανάμεσα στα οφέλη της πεζοπορίας, βρίσκεται η βελτίωση της σω-

ματικής και ψυχικής υγείας. Παράλληλα, αναφέρει ότι βάσει ερευ-

νών είναι γνωστό πως η πεζοπορία ενισχύει τη δημιουργικότητα 

και τις δεξιότητες επίλυσης προβλημάτων. «Είναι και ένας από τους 

λόγους, που έρχονται κοντά μας εταιρείες, καθώς 

γνωρίζουν ότι μια ήπια δραστηριότητα στη φύση, 

φέρνει πιο κοντά τους εργαζομένους. Στο τέλος 

μιας τέτοιας δραστηριότητας, μια γυναίκα είχε πει 

ότι έμαθε πράγματα για τους συναδέλφους της που 

ούτε τα είχε φανταστεί. Ακόμη, ότι καθόταν για πέ-

ντε χρόνια δίπλα σε συνάδελφό της και ότι ήταν η 

πρώτη φορά που την ακουμπούσε. Αυτό διότι κατά 

την πεζοπορία είναι πιθανό να προωθήσεις το χέρι 

σου για να βοηθήσεις». 

Όπως εξήγησε, ο κ. Χασάπης, ο σύλλογος έχει κοι-

νωνική διάσταση. «Επιδίωξή μας είναι η δημιουργία 

μιας παρέας που θα περπατήσει σε μονοπάτια της φύσης και που 

θα περάσει καλά. Γι’ αυτό τον λόγο και σύνθημά μας είναι η φρά-

ση: “Hiking made pleasant”. Είναι στην αγγλική γλώσσα, διότι πολλά 

από τα άτομα που συμμετέχουν στις εξορμήσεις κατάγονται από το 

εξωτερικό, κάτι που κάνει την ομάδα μας πολυπολιτισμική». Όπως 

διευκρίνισε, «δεν υπάρχει διαγωνιστική χροιά σε αυτό που κάνουμε. 

Δεν θα πιέσουμε για να ανεβεί πιο γρήγορα μια ραχούλα ή να τρέξει. 

Το κυριότερο είναι να περάσουμε καλά».

Αντάμωμα 
με τις ομορφιές 
της κυπριακής 
φύσης

OIKOΛΟΓΙΑ & ΚΑΛΗ ΖΩΗ
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